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KALENDÁŘ AKCÍ AKCE PRO SENIORY OBSAH SLOVO NA ÚVOD
Milí sousedé,

jaro je v  plném proudu 
a  s  ním přichází i  nové vy-
dání našeho obecního zpra-
vodaje – plné dění, nápadů 
i radosti ze společných chvil.

Začneme s  trochou elegance – ohlížíme se za 
3. obecním plesem, který měl nejen noblesní at-
mosféru, ale také pořádnou dávku radosti z tan-
ce a setkání. Děkujeme všem, kteří ho pomáhali 
připravit, i těm, kdo si večer přišli prostě jen užít.

Velkou událostí bylo i  znovuotevření obecní 
knihovny. Prostor dostal nový kabát a  těší se 
na malé i velké čtenáře. Věříme, že se knihovna 
stane místem, kde se budete nejen potkávat, ale 
i objevovat nové světy mezi stránkami knih.

V obci se mezitím pilně pracuje – připravujeme 
kolumbária v  Psárech i  v Jirčanech, pokračuje-
me s projektem čistírny odpadních vod a chys-
táme i další důležité akce. Od dubna se o bez-
pečí v našich ulicích nově stará Městská policie 
z Jílového, na kterou se můžete v případě potíží 
obracet.

Jaro se hlásí i prací – uklízíme veřejné prostory, 
komunikace a také se staráme o zeleň, která na-
šim ulicím zase vrací barvy. A jakmile rozkvetou 
stromy, přicházejí i  oblíbené Májové slavnosti 
a  Psáryfest. už se těšíme, až se tam společně 
potkáme.

Děti mezitím čekají velké události – zápisy do 
prvních tříd, ale i loučení s deváťáky, kteří míří 
dál za svými sny.

Na základní škole to žije – děti připravily krásný 
koncert pro rodiče a nová školní kapela Ámosáci 
má skvěle našlápnuto. A naši mladí hasiči? Ti si 
ze soutěže uzlové štafety odnesli první místo. 
Jsme na ně moc pyšní!

Neformálko se i  letos postará o  to, aby prázd-
niny byly pro děti nezapomenutelné – chystá 
dotované příměstské tábory plné zážitků, her 
i přátelství.

Přejeme vám všem krásné jarní dny – ať jsou pl-
né energie, dobré nálady a společných radost-
ných chvil.

Vaše starostka Vlasta Málková

30. 4., 18/19 hod.
PÁLENÍ ČARODĚJNIC
D. J., hřiště
D. J., has. zbrojnice
Psáry, has. zbrojnice

24. 5.
PSÁRYFEST
Domov Laguna Psáry

17. 5., 13 hod.
MÁJOVÉ SLAVNOSTI
náves Dolní Jirčany

31. 5., 14 hod.
DĚTSKÝ DEN
fotbalové hřiště D. J.

1. 6., 14 hod.
DĚTSKÝ DEN
fotbalové hřiště 
Psáry

26. 6., cca 20.30 hod.
ČERVNOVÉ 
LETNÍ KINO
náves D. J. za obchodem

34

41

35

41

41

35

každý týden

pondělí Jóga – pilates 9.00 ZŠ
pondělí Zdravotní cvičení 15.00 Laguna
pondělí Country tance 14.00 Laguna
úterý Korálkování 15.00 Třináctka
úterý Zpívání 10.00 Třináctka
čtvrtek Jóga se Šárkou 18.15 ZŠ

květen

12. 5. Procházka s trek. 
holemi 10.00 před OÚ

14. 5. Trénování paměti 14.00 Třináctka
15. 5. Angličtina u čaje 9.00 Třináctka
15. 5. babičky čtou dětem 13.30 Třináctka
20. 5. Putování Prahou 10.00 Lví dvůr
28. 5. Trénování paměti 14.00 Třináctka
29. 5. Angličtina u čaje 9.00 Třináctka

červen

5. 6. babičky čtou dětem 13.30 Třináctka

5. 6. Přednáška – poví-
dání o kamenech 15.00 Třináctka

9. 6. Procházka s trek. 
holemi 10.00 před OÚ

11. 6. Trénování paměti 14.00 Třináctka
12. 6. Angličtina u čaje 9.00 Třináctka
12. 6. Kavárnička 14.00 Třináctka

19. 6. Výlet na hrad 
Švihov 8.30 zastávky

25. 6. Trénování paměti 14.00 Třináctka
26. 6. Angličtina u čaje 9.00 Třináctka

bližší informace vám podá Šárka Mihely, 
602 224 817, trinactka@psary.cz

Odstartujte léto u nás v Laguně, a to dalším ročníkem dobročinného 
hudebního festivalu PSÁRYFEST, který se bude konat 13.května 2023. 
Jako každý rok se můžete těšit na skvělé kapely, bohatý doprovodný 

program pro děti i dospělé, občerstvení,...

 4 Rada a zastupitelstvo
INFORMACE Z OBCE
12 Starostka informuje
19 Co se v  obci udělalo 2–3/2025
20 Chybějící infrastruktura
22 Proč chybí místa ve školách
25 Dopis Zastupitelům obce Psáry
27 Téma: skatepark
29 Odstraňování vraků
30 Odpady v obci a co s nimi
32 Vandalismus v obci na vzestupu?
KULTURA
34 Zájezd – Švihov a Klatovy
34 Čarodějnice
34 Vítání občánků
35 Červnové letní kino
AKCE PRO SENIORY
36 Procházky Prahou
36 Kavárnička
37 Procházky s trekovými holemi
37 Zpívání je radost
37 Korálkování
38 Přednáška — Povídání o kamenech
38 Putování Prahou za památkami a historií
39 Virtuální univerzita třetího věku
39 Trénování paměti
40 Posázavská stezka
41 Psáryfest 2025
42 Psárská a dolno jirčanská kuchařka
42 Fotosoutěž 2025
43 Tradice pálení čarodějnic s hasiči
44 Úspěšný třetí obecní ples je za námi
STALO SE
48 Jirčanští hasiči vyrazili na železo
49 První jarní výlet
49 8. ročník jarního pochodu
50 Obecní knihovna Psáry
VZDĚLÁVÁNÍ
52 Jaro s Neformálkem
52 Návštěva knihovny
53 Jak Človíček četl dětem pohádky
53 Příprava na školu
54 Projektové dny ve Včeličkách
54 O člověku, který nás má nejraději
55 2. školní koncert v ZŠ Amos
56 Školní olympiáda ZŠ AMOS
57 Odpoledne s Andersenem
57 Výpravy za knihami
58 Výběr z událostí MP Jesenice
59 Aktuality z SDH Psáry
60 Jaro a mláďata v našem okolí
61 Měl zemřelý životní pojistku?
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64 Minipřípravka v Dolních Jirčanech roste
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RADA A ZASTUPITELSTVO RO USNESENÍ Č. 33/5–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy ve věci pohřbení lidských 
ostatků opatrovaného T. Čulíka mezi obcí Psáry 
a  CHARON Jitka Filipová s.  r.  o. za 12.678  Kč 
s DPH.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY OBCE PSÁRY Č. 6–2025 DNE 5. 3. 2025
Přítomni: Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Vít Olmr
Nepřítomni: Ing. Jitka Svobodová, bc. Miloslav burián

RO USNESENÍ Č. 34/6–2025 
I. schvaluje
uzavření dohody o  spolupráci s  poskytovate-
lem místa výkonu trestu obecně prospěšných 
prací mezi obcí Psáry a  Probační a  mediační 
službou.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
dohody.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 35/6–2025 
I. bere na vědomí
Předložené cenové nabídky na veřejnou zakáz-
ku malého rozsahu na akci „bourací práce – za-
stávky Psáry“.

II. schvaluje
Výběr nabídky od SARK engineering s.  r.  o., 
se sídlem Praha 4, Za Jalovým dvorem 1949/7, 
IČ 27880214 za cenu 259.250 Kč bez DPH.

III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem smlouvy 
o dílo.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 36/6–2025 
I. bere na vědomí
Protokol o  otevírání obálek a  hodnocení na-
bídek na akci „Dodávka nových autobusových 
zastávek v obci Psáry“.

II. schvaluje
Výběr nabídky od mmcité a.  s., se sídlem 
uherské Hradiště 686  05, Vinohradská 907, 
IČ 27670864 za cenu 1.211.777 Kč bez DPH.

III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem smlouvy 
o dílo.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 37/6–2025 
I. bere na vědomí
Předložené cenové nabídky na veřejnou zakáz-
ku malého rozsahu na akci „Dodávka a montáž 
herních prvků na dětské hřiště v Psárech“.

II. schvaluje
Výběr nabídky od bonita Group service s. r. o., se 
sídlem Drásov 664 24, Čedlosy 583, IČ 27738795 
za cenu 779.401 Kč bez DPH.

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY OBCE PSÁRY Č. 5–2025 DNE 19. 2. 2025
Přítomni: Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Vít Olmr, Ing. Jitka Svobodová, bc. Miloslav burián

RO USNESENÍ Č. 26/5–2025 
I. schvaluje
uzavření dodatku č. 3 ke smlouvě o dílo o po-
hotovosti a  zimní údržbě mezi obcí Psáry 
a spol. Technické služby Dolnobřežanska s. r. o. 
Předmětem dodatku je navýšení ceny za pro-
vádění zimní údržby na 1.026 Kč bez DPH/hod.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 27/5–2025 
I. jmenuje
V souladu se zákonem do funkce obecní kroni-
kářky Ing. Zdeňku Výchartovou.

II. určuje, že
Kronika a její obsah bude v kompetenci kroni-
kářky a starostky obce.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 28/5–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o  zřízení služebnosti me-
zi obcí Psáry a  CeTIN a.  s. na  pozemku p.  č. 
659/88, 1089/13 a 1142 v k. ú. Psáry za jednorá-
zovou úhradu 150.500 Kč bez DPH.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 29/5–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o budoucí smlouvě o zřízení 
věcného břemene a  dohody o  umístění stav-
by č. IV-12–6036777 na  p.  č. 660/1, 93/1, 621/7 
a  581/1 v  k.  ú. Dolní Jirčany za jednorázovou 
úhradu 33.800 Kč bez DPH.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 30/5–2025 
I. souhlasí
S  obnovou termínovaného vkladu ve výši 
80 mil. Kč na 6 měsíců s peněžním plněním na-
hrazujícím úrok ve výši 3,65 % u České národní 
banky.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 31/5–2025 
I. schvaluje
Rozpočtové opatření č. 1/2025.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 32/5–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o  nájmu movité věci me-
zi obcí Psáry a  CANON CZ s.  r.  o. na  kopír-
ku IRADXC3922l za 1.720  Kč/měsíčně – obecní 
knihovna.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.

TERMÍN PŘÍŠTÍHO ZASEDÁNÍ

ZASTUPITELSTVA OBCE PSÁRY:

18. ČERVNA 2025, 18 HOD.
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III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem smlouvy 
o dílo.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 38/6–2025 
I. schvaluje
dodatek č. 1 k  protokolu o  otevírání obálek 
a hodnocení nabídek na akci „Úprava veřejné-
ho prostranství na návsi v Dolních Jirčanech“.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 39/6–2025 
I. schvaluje
uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo na ak-
ci „Úprava veřejného prostranství na  návsi 

v  Dolních Jirčanech“ mezi obcí Psáry a  J.  L.  T. 
stavební společnost s. r. o. Předmětem dodatku 
jsou vícepráce ve výši 316.177,25 Kč bez DPH, ce-
na díla nově činí 1.497.346 Kč bez DPH.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 40/6–2025 
I. souhlasí
S  poskytnutím finančního příspěvku ve výši 
10.000 Kč na provoz Linky bezpečí, z. s.
HLASOVÁNÍ / PRO: 3 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY OBCE PSÁRY Č. 7–2025 DNE 14. 3. 2025
Přítomni: Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Vít Olmr, Ing. Jitka Svobodová, bc. Miloslav burián

RO USNESENÍ Č. 41/7–2025 
I. schvaluje
uzavření pojistné smlouvy mezi obcí Psáry 
a  Generali Česká pojišťovna a.  s. na  pojištění 
majetku obce. Pojistné činí 245.645 Kč.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 42/7–2025 
I. souhlasí
Se zachování navýšené kapacity 140 dětí pro 
Mateřskou školu Štědřík, IČ 06279457, se sídlem 
Psáry, Pražská 155, PSČ 252 44.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 43/7–2025 
I. souhlasí
S  obnovou termínovaného vkladu ve vý-
ši 30  mil.  Kč na  3 měsíce s  úrokem 3,25  % 
u Komerční banky a. s.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY 
OBCE PSÁRY Č. 8–2025 DNE 
19. 3. 2025
Přítomni: Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, 
Vít Olmr, Ing. Jitka Svobodová, bc. Miloslav 
burián

RO USNESENÍ Č. 44/8–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o nájmu pozemku p. č. 262/2, 
ost. plocha o výměře 37 m² v k. ú. Horní Jirčany 
mezi obcí Psáry (pronajímatel) a  Jakubem 
Kafkou (nájemce) za cenu 167 Kč/rok.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 45/8–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o  dílo mezi obcí Psáry 
a  KOCMAN envimonitoring s.  r.  o. na  zajištění 
funkční způsobilosti a provozu automatických 
měřicích systému na  objektech lokálního vý-
stražného systému za cenu 8.000 Kč bez DPH/
rok (pravidelný servis) a  5.160  Kč/rok (datové 
přenosy, zobrazení a archivaci dat).

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 46/8–2025 
I. souhlasí
S  uzavřením smlouvy o  dílo mezi obcí Psáry 
a Ing. Martinem Riegerem na vypracování pro-
jektové dokumentace pro stavební povolení 
na  stavbu „vodovodní řad a  5–6x vodovodní 
přípojky v  ul. Spojovací, obec Psáry“ za cenu 
75.000 Kč bez DPH.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 47/8–2025 
I. schvaluje
uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o spoluprá-
ci ze dne 14. 1. 2016 mezi obcí Psáry a bramal 
Project s. r. o. Předmětem dodatku je změna čl. 
II „Finanční příspěvek investora obci“.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

Setkání si rezervujte na: 
starostka@psary.cz • 602 714 101

 Zveme Vás na
„KÁVU SE STAROSTKOU“

12. 5. od 16.00 hod.
na OÚ Psáry

Zveme vás na neformální setkání 
s paní starostkou. Přijďte na kávu 
a popovídat si o dění v obci i va-
šich podnětech.
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RO USNESENÍ Č. 48/8–2025 
I. bere na vědomí
Předložené cenové nabídky na veřejnou zakáz-
ku malého rozsahu na  akci „Obnova povrchu 
parkoviště u budovy obecního úřadu, Psáry“.

II. schvaluje
Výběr nabídky od SARK engineering s. r. o., se 
sídlem Za Jalovým dvorem 1949/7a, Praha 4, 
IČ 27880214 za cenu 384.697,14 Kč bez DPH.

III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem smlouvy 
o dílo.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 49/8–2025 
I. bere na vědomí
Protokol o otevírání obálek a hodnocení nabí-
dek na akci „Opěrná zeď ul. Na Stráni, Psáry“.

II. schvaluje
Výběr nabídky od WALCO CZ spol. s r. o., se síd-
lem Dobronická 1256, Praha 4, IČ 25640623 za 
cenu 2.749.993,96 Kč bez DPH.

III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem smlouvy 
o dílo.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 50/8–2025 
I. bere na vědomí
Předložené cenové nabídky na veřejnou zakáz-
ku malého rozsahu na akci „Nová přípojka NN 
pro sběrný dvůr ul. Cihlářská, Psáry“.

II. schvaluje
Výběr nabídky od elektro IdealStav s.  r.  o., se 
sídlem Legionářů 84/18, Mělník, IČ 19211171 za 
cenu 260.714 Kč bez DPH.

III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem smlouvy 
o dílo.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 51/8–2025 
I. bere na vědomí
Protokol o  otevírání obálek a  hodnocení na-
bídek na  akci „Obnova povrchu komunikace 
Sídliště Štědřík, Psáry“.

II. schvaluje
Výběr nabídky od VALeN s. r. o., se sídlem Nad 
Prachandou 840, Dobříš, IČ 28954149 za cenu 
2.662.129,13 Kč bez DPH.

III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem smlouvy 
o dílo.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 52/8–2025 
I. schvaluje
uzavření pojistné smlouvy č. 5682426948 me-
zi obcí Psáry a Generali Česká pojišťovna a. s. 
na pojištění majetku obce. Roční pojistné činí 
230.620 Kč. Souvisí s usnesením č. 43/7–2025.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem pojistné 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 52/8–2025 
I. ruší
Výběrové řízení na  veřejnou zakázku malé-
ho rozsahu „Rekonstrukce komunikace ulice 
Duhová, Psáry–Dolní Jirčany“ z  důvodu výraz-
ného překročení předpokládané ceny.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ RADY 
OBCE PSÁRY Č. 9–2025 DNE 
2. 4. 2025
Přítomni:  Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, 

Vít Olmr, Ing. Jitka Svobodová 
(příchod 18.22 hod.), bc. Miloslav 
burián

RO USNESENÍ Č. 53/9–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o  zřízení věcného břeme-
ne-služebnosti č. IV-12–6037024/Vb/002 mezi 
obcí Psáry a  ČeZ Distribuce a.  s. na  pozemku 
p. č. 597/1 v k. ú. Psáry za jednorázovou úhradu 
4.040 Kč bez DPH.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 4 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 54/9–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o  budoucí smlouvě o  zří-
zení věcného břemene a  dohody o  umístění 
stavby č.  IV-12–6038182 mezi obcí Psáry a ČeZ 
Distribuce a.  s. na  pozemku p.  č. 85/1 v  k.  ú. 
Psáry za jednorázovou úhradu 2.000  Kč bez 
DPH.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 4 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 55/9–2025 
I. souhlasí
S uzavřením dodatku č. 2 ke smlouvě o dílo me-
zi obcí Psáry a J. L. T. stavební společnost s. r. o. 
na akci „Úprava veřejného prostranství na náv-
si v Dolních Jirčanech“. Předmětem dodatku je 
posun termínu dokončení díla do 30. 4. 2025.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 4 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT
Příchod radní Ing. Svobodové.

RO USNESENÍ Č. 56/9–2025 
I. bere na vědomí
Výzvu k  zaplacení dlužné částky za nájem 
a služby za byt v č. p. 152 Sídl. Štědřík.

II. schvaluje
uzavření dohody o ukončení nájemní smlouvy 
mezi obcí Psáry a Stanislavem Kordíkem na byt 
č. I.b v č. p. 152 Sídl. Štědřík k 30. 4. 2025.

III. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této do-
hody a výzvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

HOVORY
SE STAROSTKOU
Nadále probíhají hovory se starostkou. 
Vaše otázky a  podněty můžete psát 
na email dotazy@psary.cz.

Odpovědi uslyšíte na Fb, Instagramu a YouTube.
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RO USNESENÍ Č. 57/9–2025 
I. souhlasí
S pořízením majetku investičního charakteru – 
zahradní skluzavky v  předpokládané hodnotě 
131 tis. Kč bez DPH pro Základní školu Amos, 
IČ  06289371. Pořízení majetku bude hrazeno 
z rozpočtu školy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 58/9–2025 
I. schvaluje
Investiční záměr k  realizaci akce „Oprava vá-
lečného hrobu“ v  rámci programu ISPROFIN 
č.  107  290 „Zachování a  obnova historických 
hodnot I“.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 59/9–2025 
I. schvaluje
uzavření dodatku č. 4 ke smlouvě o  dílo me-
zi obcí Psáry a GePRO spol. s r. o. na rozšíření 
o pasport hřbitova. Cena za velký aktualizační 
cyklus činí 19.120 Kč/rok bez DPH.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem tohoto 
dodatku.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 60/9–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o  zajišťování svozu a  lik-
vidace bRO odpadu mezi obcí Psáry a  spol. 
Technické služby Dolnobřežansko s. r. o. na do-
bu určitou do 26. 11. 2025.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 61/9–2025 
I. schvaluje
uzavření smlouvy o poskytování software mezi 
obcí Psáry a Visible Vision s. r. o. na AI pomoc-
níka za cenu 15.672 Kč/rok bez DPH. Smlouva je 
uzavřena na dobu určitou do 15. 4. 2026.

II. pověřuje
Starostku Vlastu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

RO USNESENÍ Č. 62/9–2025 
I. schvaluje
Rozpočtové opatření č. 2/2025.
HLASOVÁNÍ / PRO: 5 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PSÁRY Č. 2–2025 DNE 16. 4. 2025
Přítomni:  Vlasta Málková, Mgr. Milan Vácha, Vít Olmr, Olga Kramosilová, Mgr. Martina běťáková, 

Ing. Antonín Rak, bc. Miloslav burián, Milan Vinecký, Tomáš Pecháček, Ing. Jitka 
Svobodová, Mgr. Jiří Kučera, Ing. Hana Šmídlová, MbA, Ing. Hana Ortová

Nepřítomni: Filip Šmergl

USNESENÍ Č. 10/2–2025
I. bere na vědomí
Přednesenou zprávu starostky a místostarostů 
obce o činnosti obce.
HLASOVÁNÍ / PRO: 13 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
NÁVRH BYL PŘIJAT

USNESENÍ Č. 11/2–2025
I. bere na vědomí
Protokol o  kontrole kontrolního výboru obce 
č.  2/2025.

II. bere na vědomí
Zápis z  jednání finančního výboru obce 
č. 2/2025.
HLASOVÁNÍ / PRO: 13 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0

USNESENÍ Č. 12/2–2025
I. schvaluje
uzavření kupní smlouvy mezi obcí Psáry (prodá-
vající) a manž. Ivanou a Martinem Svobodovými 
(kupující) na pozemky p. č. 633/7 o výměře 6 m² 
a  p.  č. 1111/3 o  výměře 10 m² v  k. ú. Psáry za 
cenu 64.000 Kč.

II. pověřuje
Starostku Vlasu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 13 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0

USNESENÍ Č. 13/2–2025
I. schvaluje
uzavření kupní smlouvy mezi obcí Psáry (pro-
dávající) a  Ivanou Svobodovou (kupující) 
na pozemek p. č. 631/39 o výměře 48 m² v k. ú. 
Psáry za cenu 192.000 Kč.

II. pověřuje
Starostku Vlasu Málkovou podpisem této 
smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 13 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0

USNESENÍ Č. 14/2–2025
I. schvaluje
Obecně závaznou vyhlášku o stanovení obecní-
ho systému odpadového hospodářství.
HLASOVÁNÍ / PRO: 13 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0

USNESENÍ Č. 15/2–2025
I. schvaluje
Metodiku zadávání veřejných zakázek pod-
le zákona 134/2016 Sb., o  zadávání veřejných 
zakázek.
HLASOVÁNÍ / PRO: 13 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0

USNESENÍ Č. 16/2–2025
I. schvaluje
Koncepci rozvoje rodinné politiky obce Psáry 
2025–2030.
HLASOVÁNÍ / PRO: 13 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0

USNESENÍ Č. 17/2–2025
I. souhlasí
S  fúzí svazku Posázavský vodovod – dobro-
volný svazek obcí, IČO: 141 17 223, se sídlem: 
Masarykovo náměstí 194, 254 01 Jílové u Prahy, 
sloučením se svazkem Společná voda d.  s. o., 
IČO: 17408288, se sídlem: Černoleská 1600, 
256 01 benešov.

II. schvaluje
Návrh smlouvy o fúzi svazku Posázavský vodo-
vod – dobrovolný svazek obcí, IČ 141 17 223, se 
sídlem: Masarykovo náměstí 194, 254 01 Jílové 
u Prahy, sloučením se svazkem Společná voda 
d. s. o., IČ 17408288, se sídlem: Černoleská 1600, 
256 01 benešov, s rozhodným dnem 1. 7. 2025.

III. rozhoduje
O  ukončení účasti obce Psáry ve svazku 
Posázavský vodovod – dobrovolný svazek ob-
cí, IČ 141 17 223, se sídlem: Masarykovo náměstí 
194, 254 01 Jílové u Prahy, fúzí, s účinností k roz-
hodnému dni, s tím, že členem nástupnického 
svazku se tato obec fúzí nestane a  souhlasí 
s tím, že v rámci ukončení její účasti v zanika-
jícím svazku nedojde v  souladu se stanovami 
svazku Posázavský vodovod – dobrovolný sva-
zek obcí, k vypořádání této obce, tj. že ukonče-
ním její účasti jí nevzniká nárok na majetkové 
a finanční vypořádání.

IV. ukládá
Vlastě Málkové, starostce obce, zabezpečit pro-
vedení potřebných úkonů vedoucích k realizaci 
částí I. až III. tohoto usnesení, zejména hlasovat 
na správní radě svazku Posázavský vodovod – 
dobrovolný svazek obcí, IČ 14117223, se sídlem: 
Masarykovo náměstí 194, 254 01 Jílové u Prahy, 
pro plánovanou fúzi sloučením tohoto svazku 
se svazkem Společná voda d.  s.  o., se sídlem 
Černoleská 1600, 256 01 benešov, IČ 174 08 288, 
podepsat všechny potřebné dohody a smlouvy.
HLASOVÁNÍ / PRO: 13 / PROTI: 0 / ZDRŽELI SE: 0
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STAROSTKA 
INFORMUJE
Vlasta Málková

INFORMACE Z OBCE

AI POMOCNÍK NA WEBU OBCE 
uzavřeli jsme smlouvu na využití AI pomoc-
níka určeného pro naše webové stránky. 
Tento chytrý chatbot byl navržen tak, aby 
efektivně odpovídal na  dotazy uživatelů 
a zlepšil interakci s vámi, občany.

Zatím bude fungovat ve zkušebním režimu – 
i AI pomocník se musí nejprve učit, takže mu 
prosím odpusťte drobné chyby, které může 
na začátku udělat.

Věříme, že do budoucna se stane užiteč-
ným nástrojem při vyhledávání informací 
na našem webu. bude vás umět nasměrovat 

na  konkrétní části stránek. Pracuje 24 ho-
din denně a poskytuje rychlé odkazy napří-
klad na  kontakty, úřední hodiny, usnesení, 
smlouvy, aktuální novinky, akce a  mnoho 
dalšího.

VÝSTAVBA NOVÉHO SBĚRNÉHO DVORA 
bylo vypsáno a  ukončeno výběrové řízení 
na  zhotovitele stavby elektropřípojky NN, 
která bude realizována v  průběhu dubna 
a  května letošního roku. Do konce května 
bude dokončena prováděcí dokumentace ke 
stavbě sběrného dvora. bohužel dosud ne-
máme žádné informace o vypsání dotačního 
titulu, který by se vztahoval k této stavbě.

KOMUNIKACE NA STRÁNI 
Jedním slovem: hrůza! S vlastníky máme již 
vyřešeny všechny potřebné pozemky pro 
stavbu – to je dobrá zpráva. Stále však čeká-
me na vydání jednotného environmentální-
ho stanoviska od úřadu životního prostředí, 
bez něhož nemůžeme požádat o  stavební 
povolení.

Zároveň řešíme komplikace se společností 
Cetin, která má v místě stavby uložené sítě, 
a  snažíme se vypořádat s  jejími velmi ná-
ročnými podmínkami pro umístění stavby 
komunikace.

CYKLOSTEZKA ŠTĚDŘÍK – ŠKOLA 
Pokud nazveme projednávání stavby ko-
munikace Na  Stráni jako složité, pak pro-
jednávání umístění cyklostezky je složité 
dvojnásob.

Abychom se vůbec v procesu posunuli, roz-
hodli jsme se stavbu rozdělit do dvou etap. 
První etapa, která se zatím jeví jako průcho-
zí, zahrnuje úsek od Štědříku k  bývalému 
Tondachu (dnes Wienerberger). Pokud bude-
me optimisté, věříme, že tuto část bychom 
mohli do konce roku projednat a postavit.

Druhá etapa – tedy úsek od Tondachu ke 
kruhové křižovatce u školy – bude vyžadovat 
další jednání s odborem životního prostře-
dí. Doufáme, že se nám ji podaří projednat 
v delším časovém horizontu.

OPĚRNÁ ZEĎ – KOMUNIKACE NA STRÁNI, PSÁRY 
Proběhlo výběrové řízení na  zhotovitele 
stavby. Z předložených nabídek byla vybrá-
na firma Walco CZ spol. s r. o., která nabíd-
la zhotovení stavby za částku 3 327 492 Kč 
vč. DPH. Stavba by měla začít 12. 5. 2025 a tr-
vat 30 dní. Jak jsme již zmínili, během prací 
bude úsek komunikace, kde bude probíhat 
výstavba nové opěrné zdi, pro průjezd vozi-
del zcela uzavřen. Objízdná trasa bude vede-
na ulicemi Pod Vápenkou a Antonína Šimka 
do ulice Na Stráni.

K  vedení objízdné trasy po lesní ces-
tě z  Horních Jirčan, která je ve vlastnictví 
Arcibiskupství, jsme bohužel obdrželi ne-
souhlasné stanovisko. Důvodem jsou nega-
tivní zkušenosti s řidiči při minulé povolené 

objížďce, kdy byla tato cesta zneužívána. 
Správce lesa spolu s  obcí opakovaně řešili 
případy bezohledné a rychlé jízdy, při níž ři-
diči nerespektovali chodce využívající cestu 
k procházkám, ani to, že komunikace slouží 
především pro potřeby vlastníka lesa.

Při manipulaci se dřevem museli řidiči v ně-
kterých případech vyčkat na  dokončení 
prací, což vedlo k  verbálním útokům vůči 
obsluze strojů a k nerespektování jejich po-
kynů – několikrát musela zasahovat městská 
policie. Věříme, že šlo pouze o  jednotlivce, 
ale i  přesto vedly tyto incidenty vlastníka 
k  rozhodnutí objížďku nepovolit, což zcela 
chápeme.

NOVÁ ČOV 
Probíhá vypracování prováděcí dokumenta-
ce stavby, která bude použita pro výběrové 
řízení. byl dokončen hydrogeologický prů-
zkum pozemku a  zahájeny práce na  jeho 
vyklizení.



14 I INFORMACe Z ObCe  INFORMACe Z ObCe I 15

SÍDLIŠTĚ ŠTĚDŘÍK – KOMUNIKACE A PARKOVACÍ PLOCHY 
Proběhlo výběrové řízení na  zhotovitele 
stavby. Z předložených nabídek byla vybrá-
na firma Valen s. r. o., která nabídla zhotove-
ní stavby za částku 3 221 176 Kč včetně DPH. 
Stavba by měla začít 12. 5. 2025 a  potrvá 
60 dnů.

PARKOVIŠTĚ VEDLE BUDOVY OBECNÍHO ÚŘADU 
Proběhlo výběrové řízení na  zhotovitele 
stavby. Z předložených nabídek byla vybrá-
na firma SARK engineering s. r. o., která na-
bídla zhotovení stavby za částku 465 483 Kč 
včetně DPH. Stavba by měla začít koncem 
dubna a potrvá přibližně 10 dní.

POZEMEK PRO ROZŠÍŘENÍ HŘBITOVA V DOLNÍCH JIRČANECH 
Jak jsme vás již informovali, nepodařilo se 
odkoupit část sousedního pozemku farnosti 
pro rozšíření hřbitova. V  jižní části se však 
za hřbitovní zdí nachází ještě část obecního 
pozemku o  výměře přibližně 130 m². Obec 
tuto plochu využije ke stavbě kolumbária.

Pozemek je malý, a proto pietní místo nebu-
de vypadat tak, jak jsme původně plánova-
li. Také počet schránek bude výrazně nižší. 
Vzhledem k  tomu, že v  Jirčanech již nejsou 
k  dispozici žádná volná místa pro uložení 
pozůstalých, umístíme sem tolik schránek, 
kolik bude možné.

V současnosti probíhá přesné zaměření hra-
nic pozemku pro účely budoucího oplocení 
a zároveň bude objednáno vypracování pro-
jektové dokumentace.

HŘBITOV PSÁRY – REALIZACE KOLUMBÁRIA 
Stejně jako hřbitov v  Dolních Jirčanech, 
i hřbitov v Psárech má téměř naplněnou ka-
pacitu. I zde proto bude realizována stavba 
kolumbária.

V  těchto dnech byly odstraněny přerostlé 
túje a  na jejich místě vznikne prostor pro 
novou stavbu. Po dokončení polohopisného 
a  výškopisného zaměření pozemku budou 
získaná data předána projektantovi pro vy-
pracování projektové dokumentace.

INFORMACE Z ÚŘADU 
Od ledna mohou občané k prokazování to-
tožnosti využívat elektronickou občanku.

Připomínáme těm, kteří na to zapomněli, že 
splatnost poplatku za odpady a psy skončila 
28. 2. 2025. Prosíme proto o kontrolu úhrad 
a případné nahlášení změn v evidenci psů.

Občanům, kteří nám neposkytli e-mailo-
vou adresu, nebyl předpis k  platbě zaslán. 
Pokud máte zájem o jeho zasílání, nahlaste 
nám svou e-mailovou adresu. Předpis vám 
poté můžeme zasílat včetně vygenerované-
ho QR kódu. bližší informace získáte na tel. 
241 940 454 nebo e-mailem na hladikova@
psary.cz.

Prosíme také o kontrolu, zda 
jsou vaše nádoby na komu-
nální odpad řádně ozna-
čeny platnou známkou od 
Technických služeb 
Dolnobřežanska. 
Pokud je vaše 
známka poško-
zená, bude vám 
na  vyžádání vy-
dána nová na  po-
datelně obecního 
úřadu.

JARNÍ OPRAVY KOMUNIKACÍ V OBCI 
S  koncem zimy byly postupně zahájeny 
opravy nezpevněných komunikací v  obci – 
například v ulicích Na bábu, Skalní, Duhová, 
Mezilesí, Houbová a dalších.

Jakmile to umožní počasí a  zahájí provoz 
obalovny, budou provedeny také lokální 
opravy asfaltových komunikací.

REKONSTRUKCE DĚTSKÉHO HŘIŠTĚ V PSÁRECH NAPLÁNOVÁNA 
Dětské hřiště v Psárech u fotbalového hřiště 
bude v termínu od 22. 4. do 16. 5. komplet-
ně uzavřeno z  důvodu celkové rekonstruk-
ce. V  uvedeném termínu bude provedena 
demontáž současných hracích prvků a pro-
vedena montáž nových prvků včetně jejich 
upevnění a zabetonování. Poté je potřebný 
čas na  vytvrdnutí a  navezení nového povr-
chu. Snahou je provést obnovu hřiště v  co 
nejkratším termínu, ale průběh prací záleží 
i na počasí. Děkujeme za pochopení a věří-
me, že nové hřiště bude dětem dobře sloužit.

ilustrační foto
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ÚPRAVA SEMAFORU (SSZ) NA PŘECHODU PRO CHODCE – UL. PRAŽSKÁ, DOLNÍ JIRČANY 
Zajištění bezpečnějšího výjezdu vozidel 
z parkoviště u základní školy

Po dlouhých třech měsících se nám koneč-
ně podařilo dostat na místo techniky z do-
davatelské firmy SSZ, aby navrhli řešení pro 
bezpečnější výjezd vozidel z  parkoviště zá-
kladní školy. V dopravní špičce je výjezd kvů-
li hustému provozu směrem na Prahu velmi 
obtížný.

V současnosti máme k dispozici návrh úprav. 
K jeho realizaci je však nejprve nutné získat 
souhlas společnosti ČeZ Distribuce s umís-
těním kabelu na jejich sloupy.

Následně bude doplněna detekční kamera 
na výjezdu z parkoviště a upraven program 
stávajícího semaforu.

ÚPRAVA KONTEJNEROVÉHO STÁNÍ U HŘIŠTĚ V DOLNÍCH JIRČANECH A V PSÁRECH 
V  březnu byla provedena rekonstrukce 
a  rozšíření kontejnerového stání u  hřiště 
v  Dolních Jirčanech. bylo opraveno pažení 
a  rozšířena plocha s  dlážděným povrchem. 
Díky tomu se zvýší kapacita pro sběr tříděné-
ho odpadu a zároveň bude možné bezpečně 
umístit kontejner na textil, který byl dosud 
provizorně umístěn na travnaté ploše.

V Psárech bylo doplněno a ošetřeno pažení 
okolo stání kontejnerů naproti Rubínu.

OBNOVENÉ VODOROVNÉ ZNAČENÍ NA SILNICI II/105 V OBCI 
Po zimním období, jakmile to počasí dovoli-
lo, bylo obnoveno vodorovné dopravní zna-
čení na  hlavní silnici II/105, která prochází 
celou obcí. Na všech důležitých místech, kde 
bylo značení poškozeno – zejména na frek-
ventovaných přechodech pro chodce – byl 
obnoven bílý nástřik.

Obnova značení byla provedena na základě 
požadavku obce Krajskou správou a údržbou 
silnic Středočeského kraje. Tato úprava vý-
znamně přispěje ke zvýšení bezpečnosti sil-
ničního provozu v obci.

ÚPRAVA PROSTORU POD SKALOU NA VÁPENCE 
Prostor v okolí skály Na Vápence je tradičně 
spojen s  každoročním pálením čarodějnic 
30. dubna. Tento lidový zvyk, známý také ja-
ko Valpuržina či Filipojakubská noc, je spo-
jen s pálením ohňů a vírou v čarodějnice.

V  průběhu let však okolí skály postupně 
zarůstalo náletovými dřevinami a  travou. 
Rozhodli jsme se proto tento prostor více 
otevřít a umožnit jeho využití nejen při té-
to každoroční akci. Prvním krokem bylo od-
stranění náletů a keřů, následovalo srovnání 
terénu. Pokračovat budeme vysetím trávy 
a dalšími úpravami v přírodním stylu.

Cílem je zpřístupnit a oživit tento hezký kout 
naší obce, aby mohl sloužit k  odpočinku 
i zábavě obyvatel během celého roku.

INSTALACE NOVÉ SOLÁRNÍ LAMPY VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ V ULICI SPOJOVACÍ 
V ulici Spojovací, v blízkosti pěšího průcho-
du do ulice Horní, byla již delší dobu mimo 
provoz lampa veřejného osvětlení. Původně 
byla napojena na vedení v ulici Hlavní, avšak 
po její rekonstrukci již toto napojení nebylo 
z technických důvodů možné.

V místě, kde ústí pěší průchod z ulice Hlavní 
do ulice Spojovací, tak vznikl temný kout. 
Řešením se stala instalace solární lampy ve-
řejného osvětlení, která tento prostor nově 
osvětlí a zvýší bezpečí pro chodce.

NOVÉ AUTOBUSOVÉ ZASTÁVKY 
V minulém čísle Psárského zpravodaje jsme 
vás informovali o  záměru výměny většiny 
autobusových zastávek v  obci. bylo vypsá-
no výběrové řízení na zbourání současných 
a výstavbu nových. Vítězem a dodavatelem 
nového typu přístřešku pro autobusové za-
stávky se stala firma mmcité a. s.

Firma bude dodávat přístřešky z řady Aureo 
s variabilním designem odpovídajícím místu 
a ploše pro umístění. Jedná se o přístřešek 
z  ocelové, zinkované konstrukce s  práško-
vým vypalovacím lakem v barvě grafitové še-
di, boční stěny z  kaleného bezpečnostního 
skla a zastřešení z kaleného lepeného skla 
s  mléčnou fólií. Doplněný bude o  lavičku 
z tropického dřeva.

Předpokládaný termín bourání starých 
a  montáže nových přístřešků jsou prázdni-
nové měsíce letošního roku, kdy je nejmenší 

dopravní provoz na  autobusových zastáv-
kách. O přesných termínech a harmonogra-
mu prací vás budeme informovat v  dalším 
čísle Psárského zpravodaje.
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DOLNOJIRČANSKÁ NÁVES – DOČASNÁ REVITALIZACE 
Již dříve jsme vás informovali o záměru do-
časné revitalizace dolnojirčanské návsi. Její 
dosavadní stav příliš neumožňoval širší vyu-
žití veřejného prostoru.

Parkoviště bylo přesunuto na  okraj plochy, 
aby bylo možné zbytek prostoru urovnat 
a  zatravnit. Podél zadní strany budovy ob-
chodu bude vybudováno pódium. V součas-
nosti zde vzniká zemní těleso, které bude 
obloženo dřevem a doplněno schodištěm.

Součástí zemních prací bylo i  položení ve-
dení pro veřejné osvětlení a budoucí stožáry 
pro nasvícení prostoru. Tím získáme příjem-
né místo pro společná setkávání, pořádání 
akcí, procházky i odpočinek.

ZNOVUOTEVŘENÍ KNIHOVNY 
S radostí oznamujeme, že Obecní knihovna 
Psáry prošla zásadní proměnou, kterou jsme 
slavnostně završili jejím znovuotevřením. 
Rozhodli jsme se rozšířit nabídku služeb 
a  vytvořit přívětivější prostor pro všechny 
návštěvníky.

Nechybí zde koutek s  křesílky pro dospělé 
čtenáře, prostor pro děti z druhého stupně 
základní školy ani oddělení pro ty nejmenší. 
Cílem bylo především vytvořit příjemné pro-
středí, zvýšit dostupnost knihovních zdrojů 
a rozšířit nabídku služeb i programů.

Děkujeme celému týmu knihovnic pod ve-
dením Lenky Hlinovské za skvělou přípra-
vu a  samozřejmě i  všem ostatním, kteří se 
na této proměně podíleli. Více v článku na str. 50.

MĚSTSKÁ POLICIE JÍLOVÉ U PRAHY NOVĚ ZAJIŠŤUJE DOHLED NAD OBCÍ 
Od 1. 4. 2025 přebrala službu v naší obci 
Městská policie Jílové u Prahy. Rozsah 
poskytovaných služeb zůstává obdob-
ný jako doposud, avšak věříme, že díky 
přímému napojení na  Obvodní oddě-
lení Policie ČR Jílové u  Prahy se zlepší 
nejen dohled nad veřejným pořádkem, ale 
i řešení a dotahování některých přestupků.

Strážníci jsou vám k dispozici 24 hodin den-
ně na telefonu:

� 602 870 513
� e-mail: mpolicie@jilove.cz
� web:  www.jilove.cz/

mestska-policie/os-1047
� adresa:  Masarykovo nám. 22, 

254 01 Jílové u Prahy
Děkujeme Městské policii Jesenice za ro-

ky spolupráce a  za péči, kterou naší obci 
věnovala.

CO SE V  OBCI UDĚLALO 
2–3/2025
Ing. Luboš Morávek, 
investice a správa majetku

 � Kácení tří silně narušených stromů 
na ulici Pražská v Dolních Jirčanech,

 � úklid a údržba zeleně na kruhovém 
objezdu v Dolních Jirčanech a Psárech,

 � příprava techniky na letní sezónu,
 � provedení výchovných řezů na stromech 
naproti fotbalovému hřišti v Dolních 
Jirčanech, u ZŠ Ámos a v ulici V Zahradách,

 � rozšíření kontejnerového stání 
u fotbalového hřiště v Dolních Jirčanech,

 � prohrnování a posyp komunikací, úklid 
sněhu,

 � pokácení několika stromů a řez větví 
v obci, které byly nebezpečné a hrozilo 
jejich zhroucení, v ulici Pod Vápenkou 
a K Hlásovu,

 � vyčištění parku Na Štědříku od 
náletových dřevin, listí a odpadu,

 � čištění žlabů a kanálů,
 � zajištění opravy Multicary,
 � provádění zahradnických prací 
u pomníku v Psárech,

 � průběžné odstraňování závad 
na veřejném osvětlení,

 � pravidelné vysypávání košů na psí 
exkrementy, úklid kontejnerových stání 
na tříděný odpad, úklid autobusových 
zastávek včetně vysypávání košů,

 � zajištění odvozu elektroodpadu a papíru,
 � zajištění provozu sběrného dvora,
 � čištění příkopů a sběr odpadků v nich,
 � příprava a zajištění společenských 
akcí (otevření knihovny, obecní ples, 
Velikonoční sousedské setkání),

 � zahájení oprav cest a komunikací po 
zimě,

 � údržba hřbitovů,
 � zajišťování pravidelných revizí,
 � rozvoz svačin a obědů, svoz přepravek,
 � zahájení sekání travnatých ploch,
 � zemní a stavební práce v prostoru 
dolnojirčanské návsi,

 � čištění komunikací a chodníků po zimní 
údržbě,

 � svoz odpadu na objednávku ze strany 
občanů,

 � údržba zeleně MŠ Štědřík,
 � odstranění náletů a srovnání terénu 
v prostoru Na Vápence,

 � instalace solární lampy veřejného 
osvětlení v ulici Spojovací.

ÚKLID VEŘEJNÝCH PROSTRANSTVÍ V OBCI 
Po zimním období přichází jarní oteplování 
a s ním i tradiční úklid veřejných prostran-
ství. Na některých místech zůstaly po pod-
zimu a  zimě zbytky trávy, listí a  větví. už 
od března proto probíhá čištění veřejných 
ploch a prostor.

byly vyčištěny kruhové objezdy v  Dolních 
Jirčanech a  Psárech, příkopy a  zelené pásy 
podél hlavních cest, park na Štědříku, koryto 
Zahořanského potoka a okolí Nádržky.

Úklid silnic byl, stejně jako každoročně, zajiš-
těn Technickými službami Dolnobřežanska. 

Novinkou letošního roku je zapojení klientů 
Domova Laguna do úklidu chodníků. Ti  tak 
s  chutí dokazují svou užitečnost a  vztah 
k naší obci.
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CHYBĚJÍCÍ INFRASTRUKTURA  
VYVOLANÁ BYTOVOU VÝSTAVBOU
Mgr. Milan Vácha, místostarosta

Občané se domáhají infrastruktury — tento-
kráte v lokalitě U Studny.

Již poněkolikáté se nám vrací požadavky 
na vybudování veřejné infrastruktury ze stra-
ny občanů v  nových rozvojových lokalitách. 
Tentokrát byl impulz požadavku z  lokality 
u Studny. Tento článek je nejen reakcí na po-
žadavky z této konkrétní lokality, ale má am-
bici problém popsat v  širších souvislostech 
tak, aby na něj šlo i  v budoucnu odkazovat 
a nebylo nutné vysvětlovat tyto principy de-
sítkám každoročně se dotazujících vlastníků 
pozemků a budoucích stavebníků s žádostmi 
o osobní jednání. To snad jenom jako omlu-
va na začátek k poměrně dlouhému rozsahu, 
někdy i zjednodušení a vložení i dvou histo-
rických textů.

Na mnoha místech České republiky došlo po 
revoluci k dynamickému rozvoji a vzniku bytů 
a rodinných domů, který vedl k rychlému ná-
růstu počtu obyvatel. Mnohde ale nedochá-
zelo a nedochází k budování odpovídající in-
frastruktury, a to zejména z důvodu absence 
systému financování této infrastruktury, který 
vychází z nepochopení cenotvorby stavební-
ho pozemku. Pokud dáme pro zjednodušení 
stranou dílčí přeprodeje a  marže realitních 
kanceláří, tak cenu stavebního pozemku tvoří 
3 základní složky:

1. Cena samotného pozemku, která se 
sama o sobě zvýšila tím, že územní plán 
tento pozemek zařadil do zastavitelného 
území a díky tomu např. na doposud 
zemědělské půdě (za splnění daných 
podmínek) umožňuje využití např. pro 
výstavbu rodinných domů. Stručně řeče-
no dochází schválením územního plánu 
zastupitelstvem k násobnému zhodno-
cení takového pozemku. Stále je to ale 
pouze pole, kde je možné pokračovat 
s pěstováním zemědělských plodin.

2. Druhou významnou položkou jsou nákla-
dy na oddělení nutných pozemků pro 
silnice, chodníky a třeba i souvislou ze-
leň–park, kterou vyžaduje územní plán, 
stejně jako samotné vybudování sítí 
k jednotlivým pozemkům (voda, kana-
lizace, elektřina, plyn, internet) a nako-
nec asfaltové povrchy silnic, chodníky 
a veřejné osvětlení. To vše jen a pouze 
v rámci dané lokality.

3. Třetí důležitou položkou jsou náklady, 
které takto připravená a zasíťovaná loka-
lita vyvolává na infrastrukturu stávající, 
kterou nově příchozí obyvatelé zatíží. 
To může být potřeba navýšení kapa-
city vodojemů, výstavba/intenzifikace 
čistírny odpadních vod, zkapacitnění 
vodovodních řadů a kanalizačních stok, 
ale i například zvětšení kapacit školek, 
škol, hřbitovů atp. přímo v obci. Pokud 
k odpovídajícímu budování nedochází, 
tak vzniká vnitřní dluh.

Pokud tedy stavebník koupí samotný poze-
mek, ke kterému nevede asfaltová komuni-
kace, nejsou chodníky a  není tam ani voda 
a kanalizace, tak sice ušetří velké peníze, ale 
není možné poté požadovat po ostatních (te-
dy po obci), aby se mu na tuto infrastruktu-
ru v nové lokalitě složili. Pro vysvětlení bych 
použil důvodovou zprávu k  bodu u  Studny 
na  zasedání zastupitelstva (04/2021), jejímž 
výsledkem bylo setkání s majiteli nemovitostí 
na Ou Psáry (to proběhlo již v roce 2019), kteří 
se formou petice dožadovali financování chy-
bějící infrastruktury.

Důvodová zpráva zasedání zastupitelstva 
04/2021:

Lokalita u Studny se řeší již delší dobu a pro-
běhlo na  obecním úřadě i  jednání s  obča-
ny, kteří žijí v  této lokalitě nebo tu vlastní 
pozemky.

Majitelé pozemků, kteří zde koupili své parce-
ly, jsou nespokojeni s vybaveností v této části 
obce. Nutno podotknout, že nespokojenost 
je oprávněná. Nevybudované sítě, chybějící 
komunikace a  chodníky, o  veřejném osvět-
lení ani nemluvě. Na těchto všech bodech je 
shoda. Na čem již dlouhodobě shoda není, je 
v tom, kdo by toto měl vybudovat, kdy a na 
náklady koho.

Lokalita u  Studny je „nová“ rozvojová loka-
lita, která dle stávajícího územního plánu 
umožňuje výstavbu rodinných domů. bohužel 
na  rozdíl od většiny lokalit v  naší obci se 
v  minulosti nepokusil ani jeden developer 
lokalitu zasíťovat. Postupem času dochá-
zelo k  odprodeji jednotlivých pozemků (bez 
vybudování sítí, komunikací atd.) jednotli-
vým vlastníkům. Cena byla velmi výhodná 
a nízká, na první pohled atraktivní nabídka. 
Neobsahovala v  sobě totiž nákladovou po-
ložku právě na  zasíťování a  zajištění pitné 
vody a  kapacity na  čistírně odpadních vod. 
V dnešních cenách je chybějící částka odha-
dována na zhruba 1,5 mil. Kč na jeden staveb-
ní pozemek.

Nyní přišla k rukám zastupitelů petice obča-
nů z této lokality s požadavky na řešení.

Fakticky má situace 3 možné varianty:

1. Varianta č. 1 byla prezentovaná již 
na setkání s majiteli z lokality 4. 3. 2019. 
Pokud by se mezi vlastníky našla shoda, 
že zpětně zafinancují vybudování sítí, 
komunikací, chodníků, osvětlení atd., tak 
je ochotna obec takto sdružené finanč-
ní prostředky přijmout a jako „garant 
akce“ toto zrealizovat – od projektu až 
po kolaudaci. Obec by využila v maxi-
mální možné míře kapacity zaměstnanců 
na koordinaci i zařízení všech potřeb-
ných povolení.

2. Varianta druhá by znamenala, že by si 
obec, navzdory všem zvyklostem (vždy 
si majitelé hradili náklady sami) a k tíži 
ostatních občanů obce, vzala další infra-
strukturní úvěr a tuto lokalitu se snažila 
dokončit sama. Odhadem se jedná o cca 

50 mil. Kč. Jednalo by se ovšem o ne-
bezpečný precedent a další vlastníci 
pozemků, které dnes nejsou zasíťovány, 
by mohli spravedlivě požadovat stejný 
přístup i na jejich pozemcích. Tady už 
můžeme mluvit o řádu dalších stovek 
milionů Kč.

3. Varianta třetí by znamenala, že se akti-
vita nechá zcela na majitelích pozemků 
a jako doposud se ze strany obce bude 
jednat pouze o základní „údržbu“ stáva-
jících prašných cest tak, aby nedošlo ke 
zranění.

Dlouhodobě se problematice nedostateč-
né veřejné infrastruktury věnuji na  půdě 
Svazu měst a obcí i jako představitel vedení 
Středočeského kraje, kde jsem byl iniciátorem 
zákonodárné iniciativy, která by tento pro-
blém řešila. Výsledky jsou zatím chabé. Jsem 
za náš kraj v nově ustavené pracovní skupině 
Ministerstva pro místní rozvoj a Ministerstva 
financí, která by měla najít vhodný model fi-
nancování tak, aby už konečně po 35 letech 
došlo ke stabilizaci lokalit, kde dochází k vý-
stavbě bytů a rodinných domů.

Pro vysvětlení třetí nákladové položky a  vy-
světlení její oprávněnosti a  důležitosti zde 
uvádím článek (na následujících stránkách), 
který je sice již více jak 2 roky starý, primárně 
reagoval na problém v oblasti školství, ale je 
doplněn i  o ostatní aspekty a  pro zoriento-
vání je i dnes naprosto dostačující. Nenechte 
se tedy prosím odradit názvem, který odka-
zuje na problém nedostatečných kapacit škol 
a školek.
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PROČ CHYBÍ MÍSTA VE ŠKOLÁCH  
A CHYBĚT BUDOU I NADÁLE?
Mgr. Milan Vácha, místostarosta  
článek byl zveřejněn na webu eDuin.cz dne 13. 3. 2023

Chybějící systém financování výstavby veřej-
né infrastruktury, jejíž potřebnost je vyvolána 
novou bytovou výstavbou a s ní spojeným dy-
namickým přírůstkem obyvatelstva, způsobuje 
zásadní problémy v  mnoha oblastech. V  seg-
mentu školství je situace nejvážnější a  hrozí 
faktické zhroucení. Odhodlání a chuť podpořit 
novou výstavbu bytů (zejména v Praze) může ve 
velmi krátké době kolaps dokonat. Z tohoto dů-
vodu je nutné se bezodkladně problematikou 
zabývat, a to napříč jednotlivými resorty.

Problematika nedostatečné infrastruktury sou-
visí primárně s  migrací. Demografické výkyvy 
v oblasti vzdělávání nejsou zdaleka tak ohrožu-
jící, jako dopady migrace obyvatelstva. Naopak 
s demografickým vývojem a stárnutím popula-
ce je třeba již nyní intenzivně pracovat v oblas-
tech sociálních a zdravotnických služeb.

OD CENTRÁLNÍHO PLÁNOVÁNÍ 
K RUŠENÍ ŠKOL
V  druhé polovině minulého století vycházela 
výstavba občanské vybavenosti zcela z princi-
pu centrálního plánování. Dominovala výstavba 
panelových domů, kterých se postavilo od 50. 
let cca 80.000 a dodnes v nich žije přes 1,2 mil. 
obyvatel. Součástí sídlištní výstavby včetně 
rozsáhlých transformací území bylo budování 
občanské vybavenosti, a to nejenom té, kterou 
vnímáme jako základní, tedy školky, školy, ko-
munikace, kulturní domy a zdravotní střediska, 
ale i typy objektů, které se dnes zcela nechávají 
na  aktivitě soukromého sektoru (typicky ob-
chody a služby).

Po společenských změnách vyvolaných revolucí 
v roce 1989 se prakticky rezignovalo na jakou-
koliv systémovou finanční podporu potřebné 
infrastruktury související s  výstavbou rodin-
ných a bytových domů. Do značné míry to fak-
ticky ani v prvních letech nebylo příliš potřeba. 

Veřejná infrastruktura (vyjma vodohospodář-
ské) byla vcelku dostatečná a mnohdy se spíše 
tento majetek redukoval, transformoval nebo 
privatizoval. To platilo bohužel také pro školské 
budovy (zejména MŠ a ZŠ) a také bývalé jesle.

NÁSTUP NOVÉ URBANIZACE
Na přelomu tisíciletí ovšem došlo k výraznému 
nástupu urbanizace a snad ještě ve větší míře 
suburbanizace. Již po necelých deseti letech je 
vidět kladné migrační saldo zejména v  aglo-
meraci Praha a patrný je i zájem o brněnskou 
oblast.

V  dané době se jednalo pouze o  lokální pro-
blém a  celorepubliková čísla nenutila politic-
kou reprezentaci k řešení této problematiky. Po 
roce 2010 se ale začaly objevovat první vážné 
regionální problémy s  nedostatečnou kapaci-
tou mateřských a základních škol. Výstavba no-
vých školských budov je natolik nákladná, že 
ji standardně nelze financovat z daňových pří-
jmů měst a obcí a systém sdílených daní tuto 
výstavbou ani nepředpokládá.

ABSURDITY, KTERÉ NEMAJÍ 
JINDE V EVROPĚ OBDOBU
Systém financování samospráv v ČR je zatížen 
ještě dalšími dvěma absurditami, které nemají 
v  evropských zemích obdobu a  které výrazně 

negativně ovlivnily finanční zdraví a možnosti 
obcí, které se dynamicky rozrůstaly:

 � Systém financování měst a obcí dominant-
ně postavený na počtu obyvatel s trvalým 
pobytem

Trvalý pobyt je evidenční údaj, který samo-
správa nemůže právně vymáhat, ale zároveň je 
hlavním parametrem, který určuje příjem obce. 
Majitelé nemovitostí ve svých nových domech 
skutečně bydlí, využívají infrastrukturu obce, 
ale trvalý pobyt si často nechávají mimo obec. 
Tento problém je velmi rozšířen, z dlouhodobé-
ho pohledu obcím vznikají významné finanční 
ztráty. Pravděpodobnost, že se v dohledné do-
bě financování překlopí ze systému sdílených 
daní počítaných z  trvale hlášených obyvatel 
na daň z nemovitostí, je bohužel velmi malá.

 � Osvobození novostaveb od daňové povin-
nosti po dobu 15 let od jejich dokončení 
(1999–2011)

Toto defacto sociální opatření znamenalo, že si 
stavebník postavil svůj dům (často si ani nepře-
hlásil trvalý pobyt) a k tomu ještě neplatil daň 
z  nemovitosti, která je ze 100 % příjmem ob-
ce. Tím se fakticky rozevřely ekonomické nůž-
ky mezi obcemi, kde počet obyvatel stagnoval, 
a těmi, kde rostl. Vnitřní dluh rozrůstajících se 
obcí byl dán jednoznačně tím, že standardní 
daňové příjmy stávajících obyvatel „staroused-
líků“ nemohly dostačovat na  pokrytí údržby 
stávající a výstavbu nové veřejné infrastruktury. 
Následky můžeme vidět dodnes. Rozrůstající se 
oblasti mnohdy řeší stále pouze základní infra-
strukturu – vodovody, kanalizaci, školství.

CHATA JAKO VSTUPENKA 
DO ŠKOLKY ČI ŠKOLY
Nelze opomenout ani další specifikum ČR, 
a tím je výrazný podíl rekreačních nemovitos-
tí. Rekreační objekty u  nás nejsou výrazněji 
regulovány, a  to ani daňově (daň vyšší, než-li 
je tomu u  hlavní nemovitosti poplatníka – 
Rakousko), ani v omezení doby využívání rekre-
ačního objektu (např. duben/říjen – Dánsko). 
Tím dochází k „transformaci“ celých území, kte-
ré původně nebyly koncipovány jako lokality 

pro trvalé bydlení a pro obyvatele – rekreanty 
nebyla zamýšlena doprovodná infrastruktura 
standardní pro trvale zastavěná území. Majitelé 
ovšem rekreační objekty využívají často celo-
ročně, v případě potřeby si nahlásí do rekreač-
ní nemovitosti trvalý pobyt a tím jsou např. při 
přijímání dětí do mateřských a základních škol 
zcela zrovnoprávněni s obyvateli lokalit, které 
jsou určeny k  trvalému bydlení a  na které se 
infrastruktura dimenzuje.

CO A KDO SOUČASNÝ STAV ZPŮSOBIL?
Často se zmiňuje, že si za nastalý stav mohou 
obce samy (neregulovaná výstavba), a  z  toho 
důvodu je na nich, aby si problém vyřešily. To 
je však pravda pouze částečná. Obce skuteč-
ně často vytvářely, a  některé stále vytváří ex-
panzivní územní plány. Nedohlédnou dopadů 
mnohdy zdánlivě drobných změn. Často i  ob-
ce s  300 obyvateli nevidí problém se rozšířit 
na 500 obyvatel, ale nejsou si zcela vědomy to-
ho, že takovéto rozšíření se netýká pouze jejich 
vodojemu a čistírny odpadních vod. Pokud se 
takto rozšíří několik sousedních obcí, zejména 
v oblasti školské infrastruktury se problém ná-
sobí a může se stát z pohledu jednotlivých obcí 
neřešitelným. V tomto v minulosti selhávaly jak 
obce s rozšířenou působností, tak i krajské úřa-
dy, které jednoznačně neměly výstavbu v rámci 
regionu v  takovémto rozsahu bez dostatečné 
infrastruktury povolovat. Posledním viníkem je 
stát, který se dodnes k této problematice nepo-
stavil a nenašel řešení, a to ať již formou sub-
venci nebo legislativní úpravy.

LEGISLATIVA OBCÍM NEPOMÁHÁ
Legislativa mnohdy šla a  vlastně i  dnes jde 
zcela proti možnosti obcí získávat finanční pro-
středky od stavebníků na chybějící související 
infrastrukturu:

 � Kontribuce jsou jistě krok správným smě-
rem, ale řeší pouze jeden segment, totiž 
rozšiřování nových územních plánů, a jejich 
přínosy budou patrné až v dlouhodobém 
horizontu.

 � Podobné je to s podmíněnými plánovacími 
smlouvami.
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 � Obecně závazné vyhlášky jsou také mnohdy 
ne příliš vhodným, dostatečným a flexibil-
ním nástrojem.

 � Zákon o vodách dává vlastníkům nemovi-
tostí naopak nárok na připojení na vodo-
hospodářskou infrastrukturu obce.

 � Financování staveb v oblasti školství, kde je 
obec ze zákona povinna zajistit podmínky 
pro plnění povinné školní docházky, není 
řešena vůbec.

 � Kraje, které poskytují další školské služby, 
včetně středního, uměleckého a speciálního 

vzdělávání i např. dětských domovů, jsou 
zcela mimo výstavbu bytů v obcích a za 
současné legislativy také žádné kompenza-
ce uplatňovat nemohou.

MOŽNÉ PŘÍSTUPY K ZAJIŠTĚNÍ 
FINANCOVÁNÍ
1. Stát převezme spoluzodpovědnost za 

zajištění finančních prostředků pro bu-
dování veřejné infrastruktury, které jsou 
vyvolány bytovou výstavbou. V praxi by 
stát vypisoval dotace pro financování 
veřejné infrastruktury tam, kde dochází 

k bytové výstavbě. V roce 2021 bylo vyna-
loženo na výstavbu 34.581 bytů celkově 
118 mld. Kč. Právě podílem z vybraného 
DPH na tuto výstavbu by se financovala 
tato podpora, popřípadě plnily státní fon-
dy (např. Státní fond na výstavbu školské 
infrastruktury, SF pro budování nových 
kapacit přípojných míst na vodohospodář-
skou infrastrukturu atp.).

2. Stát umožní transparentní výběr poplatku 
za vznik nové bytové jednotky, který by 
zohledňoval všechny externality, které 
vybudováním takového bytu objektivně 
vznikají. Nevýhodou tohoto přístupu je, 
že od určitého data vznikne nová finanční 
adresná povinnost pro každého, kdo bude 
chtít stavět. Došlo by tedy ke skokovému 
zvýšení cen nových bytů, které by nový 
poplatek musely zohledňovat, a tím by 
se pravděpodobně zhoršila dostupnost 
nových bytů. Výhodou by naopak by-
lo, že by v regionech, které se vylidňují, 
ale stávající infrastruktura je zde zcela 

dostatečná, tento poplatek nebyl uplatňo-
ván. Nižší cena pozemků bez poplatku by 
mohla být v těchto lokalitách pro případné 
stavebníky zajímavou motivací. (Jednotlivé 
ÚSC /obce, „spádové obce“, kraje/ by dle 
místních podmínek definovaly, zda-li je 
pro plánovanou výstavbu infrastruktura 
dostatečná anebo tomu tak není, a je tudíž 
potřeba ji buď bezprostředně budovat 
nebo alespoň začít alokovat finanční pro-
středky pro výstavbu v době, kdy již stáva-
jící infrastruktura dostačovat nebude).

Pro potřeby úvahy, která by určila výši případ-
ného poplatku, je v přiložené tabulce uveden 
pouze částečný výčet toho, co lze považovat 
za veřejnou infrastrukturu. Jako základní vý-
chodisko byly použity „Standardy dostupnosti 
veřejné infrastruktury“ (ČVUT, březen 2020 na-
leznete na stránkách MMR).

Zdroj: www.eduin.cz/clanky/
milan-vacha-proc-chybi-mista-ve-
skolach-a-chybet-budou-i-nadale

DOPIS ZASTUPITELŮM OBCE PSÁRY
Prach, smog a dopravní hluk šířící se z kruhového 
objezdu a přilehlé komunikace, protihluková stěna, 
skatepark – žádost o projednání zastupitelstvem, ne-
souhlas s výstavbou skateparku.
Z  důvodu  permanentní  prašnosti,  smogu  a  dopravního 
hluku v lokalitě obce Dolní Jirčany, ulice Na Lukách, vše 
vznikající a šířící se v důsledku realizované výstavby kru-
hového objezdu a protihlukové stěny (projekt obce Psáry 
kruhový  objezd  a  přeložka  silnice  směr  Jesenice/Jílové 
u Prahy) postavené podél komunikace na pozemku p. č. 
497/32 a p. č. 660/14, k. ú. Dolní Jirčany, žádám¹ zastu-
pitelstvo obce, z důvodu podpory klidu v obci a v zájmu 
veřejného zdraví obyvatel obce Dolní Jirčany, o projedná-
ní naší žádosti, jako obyvatelů trvale žijících v obci Dolní 
Jirčany,  o  výsadbu  stromů  na  pozemcích  p.  č.  497/20, 
p. č. 497/21 a p. č. 660/14, k. ú. Dolní Jirčany, ve vlast-
nictví obce Psáry (LV 10001), které budou vhodnou bari-
érou proti proudícímu prachu, smogu a dopravnímu hluku 
z kruhového objezdu a související komunikace. Velmi vy-
soká intenzita těchto neblahých vlivů škodlivých pro zdraví 
člověka se projevuje (vzniká) zejména v jarním a podzim-
ním období, kdy dochází k větší srážlivosti  teploty vzdu-
chu, nebo v ranních a večerních hodinách, kdy  intenzita 

dopravy na silnici  II/105 v obci Dolní Jirčany  je nevyšší, 
přičemž smog zůstává ležet nízko při zemi, a to zejména 
v nejnižších místech terénu pod kruhový objezdem a sou-
visející komunikací ve směru Jesenice. Naše nemovitost, 
výše uvedeného č. p., je v nejníže položené ulici pod kru-
hovým objezdem a související komunikaci s protihlukovou 
stěnou  (silnice  II/105),  které  byly  nově  vybudovány  nad 
úrovní terénu našeho pozemku. Protože nový kruhový ob-
jezd a související  komunikace byly oproti původní silnici 
postaveny výše, než byla původní silnice smog z vozidel 
projíždějících po kruhovém objezdu a související komuni-
kaci proudí po vedlejší komunikaci (ul. Ke Křížku), pozem-
ku p. č. 497/21 (a p. č. 660/14) směrem dolů s kopce pří-
mo do ulice Na Lukách, kde je naše nemovitost. V místech 
následně zůstává trvale ve vzduchu při zemi (tzv. přízemní 
ozon), přičemž akumulaci a trvalé zadržování smogu, kte-
rý je pro zdraví škodlivý v ulici zvyšuje počet projíždějících 
vozidel  v ul. Na Lukách, která  je hlavní silnicí  ve směru 
Horní Jirčany.

Z  výše  uvedených  důvodů  žádám  zastupitelstvo  o  pro-
jednání možnosti  zvýšení  protihlukové  stěny  (minimálně 
o 1 pole), jejíž výška je nedostatečná, neboť vozidla vět-
ších rozměrů (nákladní vozidla, autobusy atp.) projíždějící 

Základní kalkulace nákladů, které vyvolá příchod nového obyvatele/vznik nové bytové jednotky.

Druh veřejné 
infrastruktury

Potřebnost 
fáze 1

Provozovatel/
zřizovatel

Náklady na 
1 obyvatele

Náklady na 1 by-
tovou jednotku

Prostory pro dět-
ské skupiny pro 
děti do 3 let

ano obec/spádo-
vá obec

9 600 28 800

Mateřská škola ano obec/spádo-
vá obec

28 800 86 400

Základní škola ano obec/spádo-
vá obec

129 600 388 800

Střední škola (bez 
domova mládeže)

ano kraj 57 600 172 800

Základní umě-
lecká škola

ano kraj 2 592 7 776

Speciální škola ano kraj 2 851 8 553
Domov pro seniory ano obec/kraj 3 000 9 000
Dům pro osoby se 
zdravotním pojištěním

ano obec/kraj 1 000 3 000

Stacionář ne obec 0 0
Sociální bydlení ne obec 0 0
Nemocnice ano kraj 80 000 240 000
Pitná voda – přivaděč 
pitné vody, vodojem

ano obec 14 000 42 000

Čistírna odpadních vod ano obec 25 000 75 000
Knihovna ne obec/spádo-

vá obec
0 0

Sportoviště ne obec 0 0
Celkem   354 043 1 062 129

 Částky jsou kvalifikovaný odhad. Potřebnost a reálné náklady se mohou lišit jak v jednotlivých 
obcích, tak i krajích.

Z výše uvedeného vyplývá, že je v tabulce pouze výčet a nezohledňuje všechny položky, které by 
měly být také realizovány jako např. sociální bydlení, stacionář, výjezdní stanoviště záchranné 
služby, knihovna, divadlo/komunitní centrum, pošta, hasičská stanice, policejní stanice, spor-
toviště atd.
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TÉMA: 
SKATEPARK
Mgr. Milan Vácha, 
místostarosta

Vážená paní, vážený pane,

na  základě vašeho požadavku odpovídám 
na  vaše dotazy prostřednictvím Psárského 
zpravodaje. Ve věci dotazu na protihlukovou 
stěnu u kruhového objezdu před vjezdem do 
Dolních Jirčan se omezím na stručné konsta-
tování, neboť – jak uvádíte – komunikace 
je krajská. Pokud máte dojem, že jsou krá-
cena vaše práva, je nutné se obrátit přímo 
na Středočeský kraj, respektive na Krajskou 
správu a údržbu silnic Středočeského kraje. 
Necítím se být znalý v oblasti šíření smogu, 
ale nejsem si jist, že se smog šíří způsobem, 
jakým popisujete. Obecně bych pouze zmí-
nil, že protihluková stěna se musela vybudo-
vat na  základě schváleného projektu, který 
řešil i hlukové zatížení. Přeložka komunikace 
II/105 byla posuzována podle novější a přís-
nější legislativy, což vedlo k povinnosti pro-
tihlukovou stěnu vybudovat. Kdyby přeložka 
nebyla, měli byste dnes stejný počet aut blíž 
k vašim obydlím. Myslím tedy, že ke zhorše-
ní situace touto stavbou vzhledem k vašim 
nemovitostem nedošlo. Na  druhou stranu 
můžeme urychlit úvahy, jak využijeme nově 
nabyté pozemky u protihlukové stěny a  jak 
na  nové využití navázat výsadbu vhodné 
zeleně.

Ve věci skateparku bych se rozepsal více 
a  pokusím se vysvětlit, k  čemu směřujeme 
a proč se domnívám, že váš výklad veřejného 

zájmu je zjednodušující. Snažíme se stavět 
občanskou vybavenost pro všechny věkové 
skupiny tak, aby si co nejvíce z nás našlo své 
oblíbené místo. Nabídka sportovního vyžití 
je díky našim klubům a  spolkům poměrně 
široká. Dostatečná je i síť dětských hřišť pro 
nejmenší a  průběžně ji doplňujeme o  no-
vé herní prvky. Dlouhodobým handicapem, 
na který upozorňují rodiče, ale zejména tee-
nageři, je absolutní absence hřiště pro nác-
tileté. I při různých dotazníkových šetřeních 
bylo voláno po hřišti typu skatepark. Dlouhé 
roky chybělo i z důvodu, že nebyl vhodný po-
zemek. Navržené místo u kruhového objezdu 

po  komunikaci  podél  této  stěny  svou  výškou  protihluko-
vou stěnu převyšují a smog z  těchto projíždějících vozi-
del  přes  stěnu  opět  dopadá  na  naši  zahradu.  Pokud  je 
ke zvýšení protihlukové stěny kompetentní Krajský úřad 
Středočeského kraje, žádáme, v případě kladného stano-
viska obce Psáry v této věci, o zahájení kroků Obecního 
úřadu Psáry ve smyslu této žádosti.2 K tomu doplňujeme, 
že v lokalitě Dolní Jirčany převážně vane vesměs západní 
vítr, který je dalším faktorem pro šíření dopravního hluku 
a smogu, které ohrožují zdraví obyvatel nejenom v naší 
nemovitosti, ale i okolních nemovitostí a dalších osob po-
hybujících  se  v  ulicích  Ke Křížku  (např.  Spolek  Zelená) 
a Na Lukách (např. osoby jdoucí po chodníku do ZŠ Amos 
nebo Spolku Zelená). Z  toho vyplývá, že vítr  tyto zdraví 
škodlivé vlivy v těchto místech zintenzivňuje. Navíc z dů-
vodu  absence  stromů  v  této  lokalitě  je  vítr  často  velice 
nárazový.  V  důsledku  uvedených  skutečností  dochází 
k znepříjemňování pohody našeho života a  těmito škod-
livými vlivy se cítíme ohroženy na svém zdraví.

Dnes  s  odstupem  času,  po  realizaci  přeložky  silnice 
a výstavby kruhového objezdu, můžeme konstatovat, že 
v důsledku realizace projektu přeložky silnice a výstavby 
kruhového objezdu obcí Psáry došlo ke zhoršení kvality 
života  obyvatel  uvedené  lokality  (to  platí  i  pro  sousední 
nemovitosti).

Záměr vybudovat skatepark dále zvyšuje riziko hluku, kte-
rý je již dnes v této části obce značný z důvodu dálničního 
okruhu a vybudované kruhové křižovatky.

A proto, s ohledem k výše uvedeným skutečnos-
tem vyjadřujeme, jako účastníci řízení3, nesouhlas 
s výstavbou skateparku (záměr: Z/2025/1609, řízení 
R/2025/26689), který má být umístěn na pozemku p. č. 
497/24, k. ú. Dolní Jirčany, a žádáme o přehodnocení 
účelu vynakládaných prostředků obce za tímto úče-
lem, a to nově za účelem nákupu a vysázení stromů 
(viz žádost výše), neboť umístění stavby takového 
charakteru by zvýšilo již tak existující zdraví škodlivou 
hlučnost v lokalitě. K tomu doplňujeme, že obec při 
projednávané změně územního plánu původně pláno-
vána na tomto pozemku realizaci parku k odpočinku 
(stromy a lavičky), nikoliv stavbu určenou ke sportu 
dětí a mládeže, a to v místech, kde se přes celý den 
vyskytují vlivy škodlivé pro zdraví člověka, tj. smog, 
prach a dopravní hluk, jejichž původcem jsou vozidla 
projíždějící po kruhovém objezdu a související komu-
nikaci. Domníváme se, že stavba není ve veřejném zá-
jmu, kterým je zejména veřejné zdraví obyvatel obce 
Dolní Jirčany a dalších osob, které se po ní pohybují.

Samospráva a její orgány jsou zřizovány za účelem pro-
sazování  zájmu  obyvatel  a  zajišťováním  všeobecného 

rozvoje  obce  (viz  poznámka  pod  čarou  č.  2).  Proto, 
s ohledem na charakter rozvoje obce upřednostňovaného 
v posledních letech, kterým byla zejména změna pozem-
ků na území obce na zastavené území  (tj. výstavba ne-
movitostí a zpevněných ploch), a s ohledem na stávající 
nedostatek zeleně a jejímu permanentnímu úbytku (např. 
kácení  stromů nebo  jejich úmrtnost  v  této  lokalitě  /např. 
pokácený  strom  za  koloniálem U Bajzů  nebo  lípa  u Sv. 
Jána nebo stromy u Záhořanského potoka u mostku smě-
rem  na  Jesenici/)  považujeme  námi  uplatněnou  žádost 
o vysázení stromů a zřízení parku pro oddych a odpočinek 
obyvatel obce jako opodstatněnou. Jak vyplývá z textu to-
hoto dopisu, prioritou plánovaných akcí obce v lokalitě do 
budoucna musí být, s ohledem na v minulosti realizované 
projekty obce v  této  lokalitě,  prosazování a podpora  kli-
du v dotčené lokalitě Dolních Jirčan a realizace takových 
záměrů obce Psáry, které budou směřovat za účelem ve-
řejného zájmu, kterým je ochrana zdraví obyvatel, nikoliv 
stavby, které budou dalším zdrojem zdraví škodlivého hlu-
ku. Za účelem projednání této věci je samozřejmě možné 
též svolat veřejné jednání zastupitelstva za účasti dalších 
obyvatel obce Dolní Jirčany.

Do  obce  Dolní  Jirčany  jsme  se  přistěhovali  jako  rodilí 
„Pražané“,  abychom unikli  ruchu  velkoměsta a mohli  žít 
v klidu a pohodě venkova. Nicméně dnes máme pocit, že 
se náš život v obci Dolní Jirčany, s ohledem na projekty 
realizované obcí Psáry v  této  lokalitě Dolních Jirčan,  ži-
votu  v  ruchu,  prachu  a  smogu  velkoměsta  bez  souvislé 
zeleně již plně vyrovná, není-li už méně kvalitní (pozn. dal-
ším zdrojem smogu a dopravního hluku jsou také silniční 
okruh DO,  dále  je  nutné  zohlednit  i  další  budoucí  zdroj 
smogu a dopravního hluku, kterým bude dálnice ve směru 
na České Budějovice). Až vzrostou stromy vysázené po-
dél dotčené komunikace (za kruhovým objezdem ve smě-
ru na Jesenici) orientované na západ (tj. areál Tondach), 
tak  Ize  navíc  předpokládat,  že  prach,  smog  a  dopravní 
hluk v obci Dolní Jirčany bude ještě intenzivnější, protože 
vzrostlé  stromy budou v  ředění  těchto zdraví  škodlivých 
vlivů na volné prostranství směrem od obce pochopitelně 
zabraňovat a budou je směřovat na obec Dolní Jirčany.

Za  kladné  vyřízení  požadavků  v  tomto  dopisu  předem 
děkuji.

Vzhledem  k  tomu,  že  potřeba  ve  zvýšení  klidu  v  obci 
Dolní Jirčany a výsadbě stromů byla konzultována s dal-
šími obyvateli Dolních Jirčan, přičemž této žádosti všichni 
dotazovaní  vyjádřili  podporu,  žádám  o  sdělení  výsledku 
projednání  této  žádosti  zastupitelstvem  též  v  Psárském 
zpravodaji, jehož náklady na vydávání jsou hrazeny z pro-
středků obce, které jsou vytvářeny z daní občanů a firem 
v  Dolních  Jirčanech  odváděných  do  státního  rozpočtu 

a následně rozpočtu obce, nebo jsou, stejně jako poplatky 
obci, hrazeny přímo do rozpočtu obce.

S pozdravem, 
Tomáš a Dagmar Dudovi_________
1  Kancelář  veřejného  ochránce  práv  a Ministerstvo  vnit-
ra, Práva občanů obce (obecná část), str. 51 až 53 ISBN 
978-80-904579-0-4
2  Obec  je  základním  územním  samosprávným  spole-
čenstvím  občanů,  tvoří  územní  celek,  který  je  vymezen 

hranicí území obce. Obec je veřejnoprávní korporací, má 
vlastní majetek. Obec vystupuje v právních vztazích svým 
jménem a nese odpovědnost z těchto vztahů vyplývající. 
Obec pečuje o všestranný rozvoj svého území a o po-
třeby svých občanů; při plnění svých úkolů chrání též 
veřejný zájem. Obec je samostatně spravována zastupi-
telstvem obce; dalšími orgány obce jsou rada obce, sta-
rosta, obecní úřad a zvláštní orgány obce. (§§ 1, 2 a § 5 
odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb.)
3 § 27, odst. 2 zákon č. 500/2004 Sb., správní řád.
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se jeví jako optimální. Trvalo téměř 9 let, než 
byl schválen územní plán obce, kde je toto 
hřiště zapracováno. Dočasně umístěná stará 
skate rampa potvrdila, že je o podobnou ak-
tivitu zájem. Mnohokrát jsem se cítil trapně 
a provinile, když se mě mladí ptali, jak to se 
skateparkem vypadá a kdy už konečně bude.

Na začátku loňského roku, po začátku plat-
nosti nového územního plánu, jsme začali 
jednat s  vlastníkem pozemku, abychom jej 
získali do našeho vlastnictví a  mohli začít 
připravovat projekt. Na  každém zastupitel-
stvu jsem průběžně informoval, jak se celá 
záležitost vyvíjí. Požádali jsme vybraného 
zhotovitele, aby projektovou dokumentaci 
zpracoval tak, aby samotná plocha skatepar-
ku byla navržena „chytře“ a  umožňovala 
případné doplnění o  další aktivity. Protože 
nerozumím světu skateboardistů a  jezdců 
na  koloběžkách, požádal jsem naše mladé, 
aby skatepark navrhli společně s projektan-
tem sami, aby co nejvíce vyhovoval jejich 
potřebám. Výsledkem je návrh, který je dnes 
na Stavebním úřadě v  Jesenici, ke kterému 
přišlo cca 6 nesouhlasů. Finální podoba 
bude známá až po zapracování připomínek 
Stavebního úřadu. Návrh se projednává ja-
ko komplexní, zahrnující rozmístění doplňu-
jících aktivit. V případě vydání souhlasu se 
má zatím realizovat pouze první etapa, což 
je skatepark a oplocení. Ostatní aktivity jsou 
věcí budoucího vývoje.

Pomalu se dostávám k  veřejnému zájmu. 
Píšete, že jste po dotazu s  ostatními do-
šel k závěru, že by uvítali, kdyby se tam nic 
nepostavilo a  udělal se tam pouze park. 
Rozumím tomu, že se najdou lidé, kteří by 
raději nic než skatepark. Skatepark jsme se 
snažili navrhnout tak, aby co nejméně obtě-
žoval své okolí. Kdybychom se zeptali našich 
mladých a  jejich rodičů, jsem přesvědčen, 
že bude výrazně více těch, kteří budou pro 
výstavbu tohoto skateparku – aby se měli 
mladí kde potkávat, aby se vytvořila nová 
komunita a aby se dostali od počítačů a mo-
bilů a  mohli dělat něco ve fyzickém světě. 
To je objektivně také silný veřejný zájem. 
Věřte, že dnes jsou mladí lidé často obézní, 
bez zájmu, doma zavření, po covidu demoti-
vovaní. Vytvořit jim alternativu k počítačům 
a  mobilům je těžké. Jsem přesvědčen, že 

skatepark je jedna z mála věcí, která může 
situaci pomoci.

Věřím, že veřejný zájem na  výstavbě ska-
teparku vnímají nejen mladí a jejich rodiče, 
ale i  mnoho lidí z  naší obce, kteří své dě-
ti a vnoučata v této věkové kategorii vůbec 
nemají, ale vítají cokoli, co mladé lidi může 
vytáhnout ven. Skatepark není levná záleži-
tost a pokud na pozemku v hodnotě několi-
ka milionů máme investovat přes 6 mil. Kč, 
děláme to se vší vážností. Je jistě dost těch, 
kteří by ty peníze investovali jinak, ale jako 
zastupitelé jsme se shodli, že to našim mla-
dým dlužíme, a do rozpočtu obce jsme tuto 
částku na letošní rok dali. Dá se předpoklá-
dat, že se zde také projeví tzv. efekt NIMbY 
(z angl. „not in my back yard“ – „ne na mém 
dvorku“), který je v naší zemi velmi rozšířený. 
budeme se snažit udělat maximum, aby ska-
tepark vznikl v podobě, která přináší co nej-
více radosti jeho uživatelům. Pokud ale bude 
navrženo nějaké smysluplné opatření, které 
může pomoci minimalizovat dopady výstav-
by na okolí, rádi jej jako obec uděláme.

ODSTRAŇOVÁNÍ VRAKŮ
Ing. Luboš Morávek, 
investice a správa majetku

Všimli jste si ve svém okolí dlouhodobě sto-
jícího vozidla ve špatném technickém stavu 
nebo s  propadlou technickou kontrolou? 
V poslední době se objevilo na území obce 
několik vozidel, u kterých je možno předpo-
kládat, že se jedná o opuštěné autovraky.

Jejich odstranění není jednoduchou zále-
žitostí, a  je potřeba dodržet postupy, které 
nařizuje zákon.

Před započetím jednotlivých úkonů vedou-
cích k odtažení vozidla je třeba si vyjasnit, 
zda vozidlo stojí na  pozemní komunikaci, 
může ohrozit plynulost nebo bezpečnost 
silničního provozu na pozemních komunika-
cích, má platnou technickou kontrolu (STK), 
je na něm viditelné identifikační číslo vozi-
dla VIN a  je technicky způsobilé k provozu 
na pozemních komunikacích.

VOZIDLO JAKO PŘEKÁŽKA V PROVOZU 
NA POZEMNÍ KOMUNIKACI
Vyhodnocení toho, zda se v konkrétním pří-
padě jedná o  vozidlo, které tvoří překážku 
v  provozu na  pozemní komunikaci, jakož 
i  rozhodnutí, zda vozidlo by mohlo ohrozit 
plynulost a bezpečnost provozu, je výlučně 
na Policii ČR nebo na městské policii. Odtah 
je pak proveden z  rozhodnutí policisty 
na náklady provozovatele vozidla.

VOZIDLO ZJEVNĚ TECHNICKY 
NEZPŮSOBILÉ ČI NEIDENTIFIKOVATELNÉ 
PROSTŘEDNICTVÍM VIN KÓDU
Jestliže je možno identifikovat vozidlo jako 
zjevně technicky nezpůsobilé nebo ho není 
možné identifikovat prostřednictvím VIN kó-
du, pak může příslušný silniční správní úřad 
uložit provozovateli vraku povinnost vrak 
odstranit. Pokud nebude vrak odstraněn do 
2 měsíců poté, co byla provozovateli vozidla 
tato povinnost uložena, zajistí obec odtažení 

vraku na náklady provozovatele do zařízení 
ke sběru vozidel s ukončenou životností, to 
podle zákona o výrobcích.

ZNÁMKA Z TECHNICKÉ KONTROLY 
PROPADLÁ ALESPOŇ 6 MĚSÍCŮ
Tato skutečnost je dalším důvodem k  od-
stranění odstaveného vozidla z  pozemní 
komunikace. Vlastník pozemní komunikace 
(např. obec) je oprávněn vyzvat provozova-
tele vozidla k nápravě stavu (provedení STK) 
či aby vozidlo odstavil a  odstranil mimo 
komunikaci. Po uplynutí 2 měsíců je osoba, 
která výzvu učinila, oprávněna vozidlo z po-
zemní komunikace odstranit a  odstavit jej 
na  vhodném místě (odstavné parkoviště). 
Náklady na  odstranění a  odstavení vozidla 
nese jeho provozovatel.
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ODPADY V OBCI 
A CO S NIMI
Vít Olmr, místostarosta

Téma ceny odpadů a způsobů svozu je s ohle-
dem na placení poplatků na jaře tradičně velmi 
živé i vzhledem k rostoucím nákladům za likvi-
daci odpadu. Přitom velkou část těchto nákla-
dů si můžeme ušetřit, pokud se všichni budeme 
chovat zodpovědně. Pojďme se tedy podívat, co 
tyto náklady tvoří.

Odpady lze zjednodušeně rozdělit na  tříděné 
využitelné (papír, plast, kovy, sklo, textil, biood-
pady apod.), objemné a  směsný komunální 
odpad. Směsný odpad je takový, který zůstane 
po vytřídění využitelných složek a nelze jej dá-
le materiálově využít. V naší obci se nakládání 
s odpady řídí Obecně závaznou vyhláškou ob-
ce o stanovení obecního systému odpadového 
hospodářství. Ta definuje, které typy odpadu 
lze kde a jak odložit, i co do kterých sběrných 
nádob patří a co nepatří.

Náklady odpadového hospodářství lze rozdělit 
na sběr a svoz odpadu (provoz sběrného dvo-
ra či přeprava na koncové body a pochopitelně 
výsyp sběrných nádob) a  likvidaci nebo ener-
getické využití (platba na koncových zařízeních 
jako je skládka, spalovna apod.)

Svoz směsného komunálního odpadu (černé 
popelnice) pro obec zajišťují Technické služ-
by Dolnobřežanska prostřednictvím firmy FCC. 
Svoz pytlů z chatových oblastí zajišťuje pracov-
ní četa obce pomocí multikáry.

Svoz tříděného odpadu a  odpadu ze sběr-
ného dvora zajišťují Technické služby 
Dolnobřežanska.

Tříděný odpad jako je sklo, plasty či papír 
a nápojové kartony se vozí na dotřiďovací lin-
ku, kde probíhá kontrola a dotřídění odpadu. 
Pokud je odpad čistý (tedy neobsahuje prvky, 
které do něj nepatří), je přijat a následně do-
tříděn na druhy dle požadavků zpracovate-
lů a  předán k  recyklaci a  dalšímu zpracování. 
Obec pak má možnost si tento odpad vykázat 
jako tříděný a  díky tomu si za něj nárokovat 

peníze od eKO-KOM, který obci platí odměny za 
tříděný sběr. Pokud je obsah kontejneru zne-
čištěn odpady, které do něj nepatří, je naložen 
a  odvezen na  skládku a  obec pak navíc platí 
jak přepravu na skládku, tak i skládkování celé 
dodávky! Pokud tedy někteří naši spoluobčané 
mají potřebu do kontejnerů házet odpad, který 
tam nepatří, vězte, že to může být pro obec vel-
mi drahé, a proto i obec a svozová firma, pokud 
takovou situaci včas zaznamenají, se snaží kon-
tejner svézt na sběrný dvůr, dotřídit a pokud se 
podaří najít viníka, tak i prostřednictvím měst-
ské policie řešit.

Nezřídka se nám stává, že v kontejnerech na-
lezneme uhynulá zvířata, stavební suť či asfal-
tovou lepenku.

Směsný komunální odpad (popelnice, pytle) se 
vozí do ZeVO Malešice (zařízení na energetic-
ké využití odpadů, resp. spalovna komunálních 
odpadů) a i v tomto případě se často stává, že 
se v  nádobách nachází odpad, který do nich 
nepatří. Typicky stavební suť nebo bioodpad. 
Většinou se pracovníkům naší technické čety 
nebo popelářům podaří takový odpad zachytit 
a  pak se daná popelnice ke značné nelibosti 
majitele nesveze. Ale pochopitelně se svozo-
vé nádoby neprobírají všechny a pokud dojte 
ke kontaminaci kuka vozu, opět celý náklad 
končí na oproti spalovně velmi drahé skládce. 
Nedávno se jeden z chatařů rozhodl využít pyt-
le k likvidaci stavební suti a bioodpadu a jedno 
pondělí jich nachystal rovnou 16 a to i v pytlích 
neoznačených, tedy za které nezaplatil. Odpad 
jsme svezli, ale škodu budeme po majiteli od-
padu vymáhat.

Objemný odpad a stejně tak i nebezpečný od-
pad patří na  sběrný dvůr, nikoliv k  hnízdům 
na  tříděný odpad. Stejně tak nelze odkládat 
odpad mimo kontejnery na  tříděný odpad, 
i  kdyby to byl opravdu jen papír nebo plasty. 
Tento odpad nelze jen tak vhodit do svozového 
vozu a musí pro něj přijet samostatné vozidlo – 
typicky pracovníci naší technické čety s multi-
károu a to pochopitelně zvyšuje náklady (navíc 
nemohou v té době plnit jiné úkoly). Pokud se 
nestihne odvézt tento přebytečný odpad před 
příjezdem kuka vozu, často nedojde ani k vyve-
zení kontejnerů, protože je nelze vyndat z jejich 

stání. I proto v současné době probíhá instala-
ce kamerového systému k hnízdům na tříděný 
odpad a občané, kteří zde budou neoprávněně 
odkládat odpad, budou policií vyšetřováni.

CO NÁS ČEKÁ
Rostoucí náklady na  svoz a  likvidaci odpadu 
znamenají, že je na ni vynakládána stále větší 
část rozpočtu obce a buď se omezí investice do 
jiných činností, nebo se budou odpady i nadále 
zdražovat. Obojí je špatně, a proto jsme si ne-
chali zpracovat novou studii Strategie rozvoje 
odpadového hospodářství obce Psáry, která se 
v současné době dokončuje. Z ní vyplývá sada 
doporučení, z nichž některá jsme již začali rea-
lizovat a o jiných se bude otevírat úvaha a ná-
sledná diskuse. Jde například o body jako:

 � rozšířit počet míst s kontejnery na tříděný 
odpad – Již jsme zahájili potřebné kroky,

 � změna způsobu sběru nápojových kartonů – 
probíhá jednání se svozovou službou,

 � podpora sběru bioodpadů do nádob – při-
pravuje se kampaň,

 � důsledné přetřídění odpadů přijatých do 
sběrného dvora na využitelné složky – bude 
zahájeno na sběrném dvoře a rozšířeno 
na novém sběrném dvoře, který chystáme,

 � rozšíření otevírací doby stávajícího sběrné-
ho dvora – již jsme zahájili potřebné kroky,

 � snížení frekvence svozu SKO v zástavbě RD 
na 1x 14 dní pro celou obec – zde je třeba 
důkladná analýza rizik,

 � podpořit domácí kompostování – připravuje 
se kampaň,

 � revidovat stávající smlouvy – Již jsme zahá-
jili potřebné kroky,

 � kontrola cenotvorby u jednotlivých služeb – 
bude prováděno v průběhu roku 2025,

 � zajistit vhodný způsob sběru a svozu SKO 
v chatových nebo obtížně dostupných čás-
tech obce – zde je třeba důkladná analýza 
rizik,

 � omezení sběru stavebních odpadů od 
obyvatel + zavedení poplatku za nadměrný 
odpad – nyní bude omezeno novelizovanou 
vyhláškou o obecním systému, zpoplatně-
ní bude zavedeno až na novém sběrném 
dvoře,

 � omezení odkládání objemných odpadů mi-
mo určená místa a využití sběrného dvora 
– připravuje se kampaň + kamery na vybra-
ných místech.

Vzhledem k  tomu, že Strategie ještě není do-
končena a již nyní má návrhová část dokumen-
tu okolo 30 bodů, z nichž  většinu bude třeba 
dále rozpracovat, jedná se o projekt minimál-
ně na celý letošní rok, ale určitě nás čeká řa-
da změn. Míra odděleného soustřeďování ko-
munálního odpadu podle zákona byla v r. 2024 
kolem 46 %. Do konce roku 2025 musíme spl-
ňovat 60 %, do roku 2030 65% a do roku 2035 
pak dokonce 70  %. Je tedy nezbytné nastavit 
systém tak, aby nejen docházelo k vyššímu po-
dílu vytřídění, ale také aby nedocházelo k jeho 
kontaminaci.
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VANDALISMUS V OBCI 
NA VZESTUPU?
Ing. Luboš Morávek
Investice a správa majetku
Jako vandalismus se označuje svévolné po-
škozování a ničení veřejného či soukromého 
majetku nebo jiných hodnot, které pachate-
li nepřinášejí žádné materiální obohacení 
a  pro které zpravidla nemá jasný motiv – 
většinou tak jedná pouze pro vlastní potě-
šení nebo jako formu odreagování.

Takto zní definice chování, jehož projevy bo-
hužel v poslední době pozorujeme i v naší 
obci – a  to ve stále větší míře. Od pospre-
jovaných zdí, kontejnerů a  autobusových 
zastávek přes vytrhané či rozházené od-
padkové koše, poškozené dopravní značky 
a sloupy veřejného osvětlení, až po zničené 
sloupky datových či elektrických rozvodů 
nebo úmyslné poškozování vybavení dět-
ských hřišť či automobilů.

Toto je jen výběr případů, kdy napravo-
vání následků stojí čas, energii a  peníze 
nás všech. bohužel, při plánování nových 
investic musíme čím dál častěji předem 

přemýšlet nad tím, jak je zabezpečit proti 
podobným jevům. Například již nyní zvažu-
jeme, jak ochránit plánované nové autobu-
sové zastávky.

Naším cílem není sledovat každé veřejné 
prostranství kamerami ani zavádět restrik-
tivní nařízení a  vyhlášky. Věříme, že kromě 
technických opatření, jako jsou kamery nebo 
zabezpečení majetku, je zásadní především 
všímavost obyvatel. Ta může výrazně přispět 
k prevenci a odhalování takového chování.

Pokud jste svědky vandalismu, neváhej-
te kontaktovat Policii ČR nebo nově také 
Městskou policii Jílové u Prahy – 602 870 513.

Děkujeme, že nejste k vandalismu lhostejní.

STAVING Olomouc se mění na STAVING Group!

Vážení občané Psár a Dolních Jirčan,

rádi bychom Vás informovali o význam-
né změně týkající se naší společnosti 
STAVING Olomouc, s.  r.  o. S  prvním 
jarním dnem, tedy 20. března 2025, 
jsme změnili název na STAVING Group, 
s. r. o.

Tato změna je součástí dlouhodo-
bé strategie rozvoje naší společnos-
ti. S  ohledem na  skutečnost, že naše 
společnost realizuje své projekty celo-
republikově, vnímali jsme místopisné 
označení v původním názvu jako přeži-
té a svým způsobem i zavádějící.

Co je důležité vědět?

•  Sídlo společnosti, IČ, DIČ, telefonní 
kontakty i bankovní spojení zůstáva-
jí beze změny.

•  Tato změna nemá žádný vliv na  již 
uzavřené smlouvy a závazky.

•   Nově nás najdete na webové adrese 
www.staving-group.cz.

Náš projekt v Psárech

V současné době se věnujeme přípra-
vám projektu „Náves Psáry“, o  němž 
jsme Vás již dříve informovali pro-
střednictvím Psárského zpravodaje. 
Vzhledem ke složitým geologickým 
podmínkám, které zvyšují náročnost 
přípravy projektu, vám podrobnější in-
formace o podobě projektu a časovém 
harmonogramu realizace blíže před-
stavíme až po vydání pravomocného 
stavebního povolení a  dokončení pro-
váděcí dokumentace stavby.

Děkujeme Vám za Vaši přízeň a přeje-
me krásné jarní dny!

Tým společnosti  
STAVING Group, s. r. o.

Komerční sdělení
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o Marie baloušová

o Luděk Horký

o Marcela Kabátová

o Naděžda Kadeřábková

o František Kelíšek

o Milan Lukeš

o Aleš Macháček

o Tatiana Makarova

o Libuše Mašková

o Věra Maxová

o Miluše Mendová

o Hana Ortová

o Vladimír Peroutka

o Zdeňka Posířilová

o Josef Putník

o Vlasta Světlíková

o Petr Šulc

o Marie Troníčková

o Tomáš Vlasák

o Marie Žižková

Všem našim seniorům, kteří v květnu a červnu 
oslaví svá významná životní jubilea!

BLAHOPŘEJEME

ČERVNOVÉ LETNÍ KINO
Na první letošní letní kino se můžete těšit 
26. 6. Začátek promítání bude po setmění, 
přibližně ve 20.30 hod.

Své tipy na  film, který byste chtěli vidět, 
můžete posílat na mihely@psary.cz.

ZÁJEZD – 
ŠVIHOV 
A KLATOVY

Ing. Jitka Svobodová, radní obce

Zveme všechny obyvatele obce na  výlet 
do západních Čech. Navštívíme vodní hrad 
Švihov a město Klatovy.

Vodní hrad Švihov – místo z pohádky 
Tři oříšky pro Popelku

Podíváme se na  známý vodní hrad, který 
posloužil jako filmové kulisy pro pohádku 
Tři oříšky pro Popelku. Hrad z konce 15. sto-
letí byl v  minulosti i  sýpkou a  dnes nabízí 
expozici věnovanou filmu, včetně původní-
ho scénáře a fotografií z natáčení.

Klatovy – brána Šumavy

Po obědě navštívíme Klatovy s  prohlídkou 
pamětihodností, jako je Černá věž, barokní 
jezuitský kostel s  katakombami a  lékárna 
„u bílého jednorožce“, kde dnes sídlí muze-
um farmacie.

Organizace zájezdu

Datum: 19. června 2025

Odjezd:  8.30 hod. z  autobusových zastávek 
v Psárech, Dolních Jirčanech a od OÚ

Cena:  600 Kč (občané s  trvalým pobytem), 
700 Kč (ostatní) – zahrnuje dopravu, 
vstupy a oběd

Přihlášky a platby:  v pokladně OÚ v pondělí 
a středu

Pozor! Změna termínu!

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
Vítání občánků proběhne v sobotu 14. červ-
na na  pobytové louce u  altánu. V  případě 
zájmu o  účast se rodiče dětí narozených 
v  posledních šesti měsících mohou hlásit 
na  OÚ u  paní Janečkové nebo na  emailu 
 janeckova@psary.cz. Časy budou upřesněny 
podle potvrzeného poč tu zájemců.

ČARODĚJNICE
Zveme vás na  každoroční pálení 
čarodějnic v  neděli 30.  dubna 
na těchto místech:

 � Dolní Jirčany na hřišti
 � Dolní Jirčany u nové hasičské 
zbrojnice

 � Psáry u hasičské zbrojnice

KULTURA
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AKCE PRO SENIORY

PROCHÁZKY PRAHOU
20. května vás zveme na  příjemnou pro-
cházku za krásami našeho hlavního města – 
Prahy. Celou cestou vás bude provázet zku-
šená průvodkyně. Přijďte si užít klidné chvíle 
a objevovat historické památky i zajímavos-
ti. Procházka bude přizpůsobena vašim mož-
nostem, aby byla pohodlná a příjemná pro 
všechny.

Tématem této vycházky bude Pražský hrad.

Sraz účastníků je v 10.00 hod. u Lvího dvo-
ra na  Pražském hradě (zastávka tramvaje 
„Pražský hrad“).

Cenu za průvodcovskou službu a vstupy do 
památek si účastníci hradí sami na  místě. 
Pro uplatnění nároku na slevu je nutné mít 
s sebou občanský průkaz.

Svoji účast, prosím, potvrďte na  e-mailu: 
 trinactka@psary.cz

bližší informace získáte na tel. 602 224 817

KAVÁRNIČKA
Jaroslava bártová
Ve čtvrtek 20. března se uskutečnila naše 
oblíbená kavárnička. Všichni jsme se už tě-
šili, jak se zase sejdeme a probereme, co by-
lo a co bude. Tématem byla především nová 
knihovna a její slavnostní otevření, které se 
konalo 8. března. Ocenili jsme, jak bylo vše 
dokonale připravené.

Povídali jsme si také o přípravách na 3. obec-
ní ples, na který jsme se moc těšili, a pláno-
vali jsme, kam bychom mohli vyrazit na další 
jarní výlet.

užili jsme si posezení u bohatě prostřené-
ho stolu. Někteří z nás přinesli něco dobré-
ho, jak je naším zvykem. Popovídali jsme si 
i s paní starostkou, která si na nás našla čas. 
bylo to velmi příjemné setkání – rozdali jsme 

si velikonoční dárečky a těšíme se na příští 
kavárničku.

Jestli vám vyjde čas, rádi vás mezi sebou při-
vítáme (nemusíte nic nosit). Přijďte jen tak 
– podívat se, jestli by vám mezi námi bylo 
dobře.

Příští kavárnička bude 12. 6. Těšíme se 
na vás!

KORÁLKOVÁNÍ
Helena breziková
Ještě brýle do kabelky – 
a  už je čas přemístit se do 
Třináctky. Pozdravení je 
upřímné: Jarka, Ivča, Helča, 
Jiřinka, Jarmilka, Květa, Dáša, 
Jana – všechny jsme se do-
stavily. Následuje sdílení 
prožitků po týdnu, co jsme 
se neviděly, při konvici hor-
kého čaje nebo kávy. A už se 
připravují krabičky, z  nichž 
se vyndavají korálky po-
třebné pro dnešní výrobek, 

kterým bude červené srdíčko 
se zvonečkem.

K  tomu je potřeba nastří-
hat drátky. Povídání pomalu 
utichá, protože se musí po-
čítat korálky, které se právě 
navlékají. Není to snadná ani 
rychlá činnost. Jakmile se jen 
jedinkrát spletete, následuje 
párání – a to je opravdu ne-
příjemné. Mnohdy se navíc 
drátek přetrhne a  musí se 
začít znovu.

Tak s  chutí do toho – ať se 
dílo podaří! A za týden zase 
nashle.

ZPÍVÁNÍ 
JE RADOST
Daniela Znamenáčková
už pár let se každý týden – nyní ve středu do-
poledne – schází v  klubu Třináctka v  Dolních 
Jirčanech náš malý pěvecký sbor. V  současné 
době jej vede erudovaná paní sbormistryně 
Jana Hrdličková s doprovodem na klávesový ná-
stroj. Dává nám podněty k písním různých žánrů 
– i k těm, které už čítají několik desítek let.

Pro ty, kteří nemají všechny texty v paměti, 
jsou písně k dispozici v tištěné formě. Díky 
odbornosti a empatii paní lektorky se na ho-
diny zpěvu velmi těšíme. A  to, že se u  nás 
lidem líbí, dokazuje i  fakt, že po zmínkách 
přátelům a známým o příjemném prostředí 
v našem kolektivu postupně přibývají další 
členky.

Další zájemkyně – případně i  zájemce – 
o připojení k nám rádi uvítáme.

PROCHÁZKY 
S TREKOVÝMI 
HOLEMI
Jan Mikl
Rád bych vás pozval na  naše procházky 
s trekovými holemi. Setkáváme se pravidel-
ně vždy druhé pondělí v  měsíci v  10 hod. 
před Obecním úřadem, pod vedením Petra 
Hubičky.

Vycházky nejsou náročné – pokud nemáte 
závažnější zdravotní problémy, určitě výlet 
s námi zvládnete. uvítáme mezi sebou nové 
členy!

Trasy volíme v okolí Psár, většinou vedou le-
sem. Cestou zařazujeme i krátké protahovací 
cvičení, aby se nám lépe pochodovalo. Kdo 
není zvyklý chodit s holemi, nemusí mít oba-
vy – Petr rád poradí a ukáže správný způsob 
chůze.

Aby procházky nebyly jednotvárné, ně-
kolikrát do roka se vydáváme i  dále od 
Psár. V  minulosti jsme navštívili například 
Průhonický park, pramen botiče, Požárské 
lesy nebo Jílové.

Na procházky není třeba se předem objed-
návat – kdo má chuť udělat něco pro své tělo 
a dobrou náladu, neváhejte. Přijďte, těšíme 
se na vás!
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TRÉNOVÁNÍ 
PAMĚTI
Marie Šafaříková
Milí čtenáři, možná jste si na autobusových 
zastávkách všimli plánu aktivit na  jednotli-
vé měsíce. Třeba vás zaujala akce „trénová-
ní paměti“. Co to asi může být? Nechcete to 
s námi zkusit? Je to zábavné a veselé hraní 
se vzpomínkami, pamětí a odhalováním ka-
pacity našich mozků. Někdy ani netušíme, co 
všechno vlastně víme.

Přijďte se s námi zasmát, pobavit a bojovat 
proti předčasnému stárnutí a  mentálním 
chorobám.

Těšíme se na  vás v  klubu „Třináctka“ 
na  Jirčanské návsi – vždy jednou za 14 dní, 
ve středu ve 14 hod.

VIRTUÁLNÍ UNIVERZITA 
TŘETÍHO VĚKU
Iva Tesařová
Řada našich seniorů již několik let navštěvu-
je Vu3V. Každý semestr si vybereme zajíma-
vé téma, které nám nabízí a pro seniory při-
pravuje Provozně ekonomická fakulta České 
zemědělské univerzity v Praze. Výhodou to-
hoto způsobu rozšiřování vědomostí je, že 
nemusíme nikam cestovat. Sejdeme se ve 
„Třináctce“, promítneme si danou lekci a vy-
plníme závěrečný test. Každý má pak mož-
nost pustit si přednášku doma a samostat-
ně vyplnit test, podle kterého zjistí, kolik si 
toho zapamatoval. Počet pokusů o dosažení 
plného počtu bodů je neomezený.

Každý semestr (tedy půlrok) se scházíme 
šestkrát, vždy jednou za dva týdny. Po třech 
letech studia si chodíme na  Českou země-
dělskou univerzitu pro osvědčení o  abso-
lutoriu. Při této příležitosti pro nás paní 
starostka spolu s paní Mihely připravují spo-
lečenský den – vždy s programem a milým 
překvapením.

Tento semestr jsme se dozvěděli mnoho za-
jímavostí o našich stromech a do 30. dubna 
musí každý účastník vyplnit šest základních 
testů a  jeden závěrečný. Téma studia pro 
další semestr bude zveřejněno v srpnovém 
Zpravodaji.

Těšíme se, že se k nám připojí další studenti 
a rozšíří naše řady.

PUTOVÁNÍ PRAHOU ZA 
PAMÁTKAMI A HISTORIÍ
Jarka Kalousková
Se skvělým nápadem od Ivy Tesařové – 
Putování Prahou za památkami a  historií 
– jsme se vydali s  paní průvodkyní za po-
znáním paláce pražské Lucerny, její histo-
rie z doby rodiny Havlů a absolvovali jsme 
částečnou prohlídku této slavné a  krásné 
budovy.

Na prvním putování se nás sešla pěkná sku-
pina zájemců. Prohlédli jsme si objekt a do-
zvěděli se mnoho zajímavých informací – jak 
z historie samotné budovy, tak z historie ce-
lé rodiny Havlů.

Palác Lucerna se stavěl téměř 20 let, a to ve 
třech etapách. Jedná se o první takto rozsáh-
lou pasážovou stavbu v Praze. Jeho duchov-
ním otcem je inženýr, projektant a  stavitel 
Václav Havel (1861–1921). Záměr vybudovat 
víceúčelovou stavbu v  centru Prahy se za-
čal rodit už v roce 1905. Samotná stavba pak 
probíhala od roku 1907.

Práce pokračovaly i přes technické a finanč-
ní potíže, které přineslo i  vypuknutí první 
světové války, až do konce roku 1921. V roce 
1909 bylo jako první postaveno kino Lucerna 
– první kino u nás i v evropě. V prostorách 
bývalého kabaretu, dnes Lucerna baru, vy-
stupovaly takové osobnosti jako Vlasta 
burian, Karel Hašler, Voskovec a Werich, ema 
Destinnová a další.

V roce 1952 byla Lucerna znárodněna a v ro-
ce 1991 pak navrácena rodině Havlů. Dnes 
se v  paláci Lucerna nachází několik pasá-
ží s  obchůdky, restauracemi, kavárnami 
a kancelářemi.

Je to opravdu krásná, pestrá a  majestátní 
budova.

PŘEDNÁŠKA — 
POVÍDÁNÍ O KAMENECH
Máte rádi kameny a nejvíc vás zajímají ty ze-
lené? Chtěli byste se podívat na vltavín, ze-
lený opál nebo nefrit a dozvědět se o nich 

pár zajímavostí? Pokud 
ano, čeká vás opět interak-
tivní setkání se zkušenou 
odbornicí a  hledačkou 
kamenů Mgr. Kateřinou 
bohatcovou, a to 5. června 
od 15 hod. ve Třináctce.
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POSÁZAVSKÁ 
STEZKA
Marcela Miklová
V únorovém čísle Zpravodaje jsme se mohli 
seznámit s historií Posázavské stezky. Tento 
článek bych ráda doplnila o  vlastní zkuše-
nost. Každoročně pořádají chataři z  Libře 
pochod Posázavskou stezkou, který se tra-
dičně koná první sobotu v únoru. Letos pro-
běhl již 51. ročník. Pochod mohu vřele dopo-
ručit, ačkoli trasu si lze projít v  kterémkoli 
ročním období.

Nejvhodnějším výchozím bodem je Kamenný 
Přívoz. Pokud vyrážíte ze Psár, můžete využít 
autobus č. 332 směr Neveklov. Vystoupíte ve 
stanici Kamenný Přívoz, přejdete most přes 
řeku Sázavu a vydáte se po červené turistic-
ké značce. Ta sleduje tok Sázavy až do Davle. 
Cesta vede převážně lesem – místy přímo po 
břehu řeky, jinde vystoupáte k  vyhlídkám, 
například Raisově a  Klimentově. Míjíte de-
sítky chatek rozesetých po lesích a  z dru-
hé strany můžete obdivovat další trampské 
osady. Stezka je velmi dobře udržovaná 
a v některých úsecích stoupá po kamenných 
schodech. Pevná obuv je proto nezbytností 
– trasa rozhodně není vhodná pro cyklisty.

Postupně dorazíte na úbočí Medníku, který 
tvoří dva vrcholy – Velký Medník (417 m n. m.) 
a Malý Medník (392 m n. m.) Tento kopec pro-
slavila vzácná květina kandík psí zub, liliovi-
tá rostlina s růžově fialovým květem připo-
mínajícím brambořík. Rozkvétá na jaře, hned 
s prvními podléškami. Jméno dostala podle 
cibulky ve tvaru psího zubu – špičáku, která 
je ukryta hluboko v  zemi. Kvetoucí rostliny 
poznáte podle dvou šedozelených listů. brzy 
po odkvětu listy uschnou a  zmizí. Koncem 
května po rostlině zpravidla nenajdete žád-
nou stopu. Pokud tedy trasu absolvujete v ji-
ném období, nezoufejte – podél stezky jsou 
umístěny informační tabule s  fotografiemi 
a popisem kandíku.

Po přechodu Medníku se stezka otevírá do 
širšího údolí a dovede vás do Pikovic. Odtud 

máte několik možností, jak pokračovat dále. 
Pokud se rozhodnete pokračovat až do Davle, 
přejdete most přes Sázavu a hned za ním se 
dáte doleva po pravém břehu. Celková délka 
trasy do Davle činí přibližně 13 km.

Já osobně dávám přednost jiné variantě: za 
mostem pokračuji po zelené značce, která 
prudce stoupá k  železniční stanici Petrov. 
Pokud už cítíte únavu, můžete zde nasednout 
na vlak a pohodlně se vrátit do Kamenného 
Přívozu. Pokud vám ale síly ještě stačí, po-
kračujte pěšky do obce Petrov, kde se dáte 
doprava po cyklostezce č. 19. Krátký úsek 
je třeba absolvovat po silnici – provoz je 
zde však minimální. u autobusové zastávky 
„Petrov bohuliby obora“ odbočíte doprava 
a  napojíte se na  žlutou turistickou značku, 
která vás zavede až na  náměstí v  Jílovém. 
Tato trasa měří přibližně 18 km.

Tuto výpravu po Posázavské stezce jsem ab-
solvovala už mnohokrát a pokaždé se ráda 
vracím. V zimě je trasa klidná a tichá, na ja-
ře potěší oko množstvím rozkvetlých rostlin 
a v létě můžete sledovat vodáky, kteří se pla-
ví z Týnce nad Sázavou do Pikovic. Pro milov-
níky přírody a ticha i pro občasné turisty jde 
o krásný a přístupný výlet.

den
Dětský

Přijďte si užít sobotní odpoledne plné zábavya zajímavých úkolů.
Organizátoři 

Šárka Veselá Nováková 604 999 649 
a Romana Hájková 602 100 530, 

SK Čechoslovan, Hospůdka KABINA

PRO KAŽDÉHO ZÚČASTNĚNÉHO ČEKÁ PŘÍJEMNÁ ODMĚNA.

Sobota 31.5.

od 14.00 hod

NUTNÉ REZERVOVAT SI ČAS!
www.psary.cz/dd2025

FOTBALOVÉ HŘIŠTĚ,

DOLNÍ JIRČANY 

psaryfest

sobota 24. května 2025

Lucka Brzáková a Lucka Hančlová,
BABES, ELVIS revival, KIKA,

Revoluce, Lucie Tribute Band,

Laura a její tygři,

READY KIRKEN

BOHATÝ PROGRAM PRO DĚTI I DOSPĚLÉ
ukázka hasičské techniky

bubenická show EMONGO
zaplétání copánků

malování na obličej
klaun Mireček

tombola
skákací hrad

a samozřejmě i občerstvení

PSÁRYFEST 2025
Stanislav Hemrle
Tradiční rodinný dobročinný festival 
Psáryfest se po roční přestávce způsobené 
nepřízní počasí vrací! Ten letošní proběh-
ne v  sobotu 24. května v  Domově Laguna 
Psáry. Čeká vás bohatý doprovodný program 
–  facepainting, zaplétání copánků, skákací 
hrad, bubenická show a třeba i klaun.

Hlavní hudební hvězdou letošního Psáryfestu 
bude kapela READY KIRKEN, zahrát (zejmé-
na k tanci) přijede i Laura a její tygři, Lucie 
Tribute Band, KIKA, Lucka Brzáková a Lucka 
Hančlová – a kdo ví, třeba dorazí i Elvis revi-
val se svou skvělou show.

Psáryfest je určen široké veřejnosti. 
Propojuje dva světy, které se běžně nemusí 
potkávat. Personál akce pracuje bez nároku 
na honorář a celý výtěžek z festivalu zůstává 
k dispozici klientům Domova.

Přijďte a podpořte svou účastí dobrou věc.
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FOTOSOUTĚŽ 2025
TÉMA 2025 — ŽIVOT V POHYBU
Téma je velmi široké a nabízí nespočet mož-
ností. Pohyb lze chápat v různých rovinách — 
jako sílu, živost, vitalitu, aktivitu, čilost, elán, 
energičnost, nadšení, podnikavost, výkon-
nost, odhodlání či životní sílu.

Ty nejlepší a  nejpovedenější fotky budou 
uveřejněny ve velkém nebo malém kalendá-
ři pro rok 2026. Vylosovaní účastníci soutěže 
navíc získají zajímavou cenu.

Podmínky pro zařazení vašich 
fotek do foto soutěže:

 � Kdy: do 31. července 2025
 � Jak: v elektronické podobě
 � Kam: na e-mail fotosoutez@psary.cz
 � Co: barevné nebo černobílé fotografie 
ve formátu naležato v co nejlepší kvali-
tě (alespoň 2 MP), bez úprav. Nekvalitní 
fotografie budou ze soutěže vyloučeny

 � Maximální počet fotografií: 10 ks
Nezapomeňte uvést své jméno, adresu 
a  titulek k fotografii. Zasláním fotografií dá-
váte souhlas s jejich uveřejněním v materiá-
lech obce.

PSÁRSKÁ A DOLNO
JIRČANSKÁ KUCHAŘKA
Vážení psárští a  dolnojirčanští gurmáni, 
slyšte! Vaše domácí sbírka receptů už nemu-
sí upadat do zapomnění.

Podělte se o své oblíbené recepty a zapojte 
se do vytváření naší Psárské a dolnojirčan-
ské kuchařky! 

Jak se zapojit:

1. Vyberte svůj oblíbený recept — může 
být sladký, slaný, vegetariánský, bezlep-
kový, nebo jakýkoliv jiný.

2. Napište nám. uveďte název receptu, 
seznam ingrediencí, postup přípravy 
a případně nějaké tipy či osobní vzpo-
mínky spojené s pokrmem.

3. Přidejte krátký příběh nebo vzpomínku, 
která je s receptem spojená (není povin-
né, ale potěší nás to).

4. Fotografie (nepovinné): Pokud máte, 
přidejte i fotku hotového jídla. Jinak si 
ho samozřejmě vyfotíme sami.

5. Pošlete svůj recept na e-mail  
starostka@psary.cz.

6. Termín zaslání je do 30. září 2025.
Těšíme se na vaše skvělé nápady a recepty! 
Společně vytvoříme kuchařku plnou chutí 
a inspirace.

TRADICE PÁLENÍ 
ČARODĚJNIC 
S HASIČI

bc. Miloslav burián, velitel JSDH 
Dolní Jirčany a radní obce

Večer plný ohně, zábavy 
a sousedské pohody
Každý rok na  konci dubna se v  naší ob-
ci rozzáří obloha plameny a  vzduchem 
se nese smích, vůně buřtů a  radostná 
atmosféra. Pálení čarodějnic, nebo také 
Filipojakubská noc, je u  nás oblíbenou 
tradicí, kterou už řadu let pořádají místní 
hasiči.

Tato magická noc z 30. dubna na 1. květ-
na má kořeny hluboko v historii. Lidé vě-
řili, že právě tehdy mají zlé síly největší 
moc, a proto zapalovali ohně, které měly 

čarodějnice odehnat. Dnes už je to pře-
devším příležitost sejít se s přáteli a sou-
sedy, pobavit se a přivítat jaro ve velkém 
stylu.

Letos se akce uskuteční před novou hasič-
skou zbrojnicí v Dolních Jirčanech, kde pro 
vás naši dobrovolní hasiči připraví nejen 
bezpečné ohniště, ale i možnost občerst-
vit se a opéct si buřtíka na malém ohýnku. 
Samozřejmostí je slavnostní zapálení vat-
ry s čarodějnicí.

Díky péči našich hasičů probíhá celá ak-
ce bezpečně a  v přátelské atmosféře. Je 
to krásná ukázka toho, jak tradice doká-
že spojit generace – děti si užívají zábavu, 
dospělí rádi posedí u ohně a zavzpomína-
jí na své vlastní dětství.

Přijďte s  rodinou, přáteli nebo třeba jen 
tak – užít si jedinečný večer plný svět-
la, radosti a  sousedské pohody. A  neza-
pomeňte si přinést špekáček a  dobrou 
náladu!

Hasiči Dolní Jirčany 
Vás zvou na pálení 
čarodějnic

Těšit se můžete na maso a klobásu na 
grilu, na čepu bude pivo, limonáda, 
možnost zakoupení a opečení 
buřtů na ohni.

30. dubna 2025 od 19:00 hod 

U nové hasičské zbrojnice 

Budeme se na Vás těšit.
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ÚSPĚŠNÝ TŘETÍ OBECNÍ 
PLES JE ZA NÁMI
Mgr. Martina Jedličková
Kde? Opět v parádně vyzdobené a perfektně 
nachystané základní škole Ámos.

Mluvme tedy chvíli školní terminologií. Když 
někdo ve škole dokončí třetí ročník, není to 
už žádný školácký začátečník, žádné „ořezá-
vátko“. už svou školu zná, zná se s učiteli, tak 
trochu tuší, co od každého čekat a na co se 
má připravit. Zná své spolužáky, ví, na koho 
se může spolehnout a s kým drží partu.

Možná v tom nevidíte žádnou zřetelnou po-
dobnost, ale s naším plesem je to podobné. 
Plesový výbor si stanovil datum schůzky, ur-
čil termín plesu a každý z nás věděl, co má 
dělat, aby i ten třetí ples byl důstojným sou-
rozencem těch dvou předchozích.

Všechno klapalo jako dobře namazaný stroj. 
Stačila jedna sdílená excelovská tabul-
ka, parta schopných lidí a  výsledkem byl 
3. obecní ples, který 22. 3. v 19.00 slavnostně 
zahájila paní starostka. Lístky se vyprodaly 
asi stejně rychle jako na Madonnu.

A jaké to všechno vlastně bylo? Co vám mám 
povídat… Krásné dámy v  dlouhých robách, 
pánové jako praví gentlemani, spousta skvě-
lého jídla, které umí připravit jen tým kuchy-
ně ZŠ  Ámos, bary se prohýbaly pod tíhou 
nápojů, na tombolu se tvořily dlouhé fronty 
a radost měli i ti, kteří si odnesli výhry z vel-
ké tomboly. A ta muzika!! Znáte jinou kapelu, 
u které lidé tančí a zpívají od první písničky? 
The Teachers band je prostě jedinečný.

Ale dost už ode mne, nechme promluvit 
i ostatní... byla jsem tentokrát trochu zvěda-
vá, a tak jsem se zeptala těch, bez kterých by 
ples rozhodně nevznikl.

Rozhovory s těmi, bez kterých by to nešlo

VLASTA MÁLKOVÁ, STAROSTKA OBCE
1. Chystáte vždy na ples něco speciálního?

Ano, letos jsme kromě tradičních vystoupení 
a velké tomboly připravili také půlnoční pře-
kvapení. Po celou hodinu vystupoval Ferante 
Rovineli s italskými písněmi – tančili i ti, kte-
ří obvykle netančí.

2. Jak se vám pracuje s plesovým týmem? 
Jak dlouho trvají přípravy a kolik času 
jim věnujete?

Mám velkou radost, že máme tak skvělý ple-
sový tým. Je to parta lidí ochotných věnovat 
maximum svého volného času přípravám. 
Pod vedením Martiny Jedličkové, které za 
všechno moc děkuji, jde vše jako po másle. 
Tým zvládá vše – od žehlení ubrusů, výměny 
baterií ve světýlkách, výzdoby, přípravy tom-
boly až po zajištění celého chodu plesu.

Přípravy trvají několik měsíců a scházíme se 
pravidelně. Všichni se na tuto práci těšíme.

3. Jak se vám líbí plesové publikum?
Plesové publikum je skvělé. Atmosféra je vý-
borná, lidé nehledají chyby, ale přicházejí se 
pobavit. Je to opravdu náš obecní ples – pro 
naše občany a naši obec.

4. Jak se vám líbí prostředí školy, kde se 
ples koná? Co vás oslovuje nejvíce?

To je spíš otázka na naše občany, ale za mě 
je prostor školy a školní jídelny úžasný. Moc 
si vážím toho, že ho můžeme využít i  takto 
multifunkčně.

5. Jak hodnotíte ples 2025? Všimla jste si 
nějakého zlepšení?

Letošní ples byl už třetí. Každý ročník přináší 
nějakou změnu, ale letos už tým přesně vě-
děl, co a jak. Všechno fungovalo fantasticky. 
Měli jsme mnoho brigádníků, kteří věděli, co 
dělat, pomohli s tombolou, vydávali obleče-
ní až do rána, zajišťovali odvoz návštěvníků, 
a  kuchaři ve školní jídelně připravili doko-
nalý raut – ještě ve 2 hod. jste se mohli pa-
rádně najíst. Restaurace opět zajistila dva 
bary, abychom nemuseli stát fronty. Škola 
s  brigádníky připravila a  uklidila prostory, 
pracovní četa přestěhovala nábytek. užili 
jsme si vystoupení Andrey Kalivodové, před-
tančení skupiny Astra, seniorky Věčné mládí 
a celý večer doprovázela osvědčená kapela 
The Teachers band. Moderování jsme si roz-
dělili s ředitelem školy Danielem Kohoutem 
a  Andreou Kalivodovou, která pomohla 
i s  losováním tomboly.

6. Co byste příště ocenila? Chybělo vám 
letos něco?

budu moc ráda, když zájem o ples zůstane 
tak velký jako v předchozích letech. Stále je 
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co zlepšovat, ale spokojenost návštěvníků je 
jasnou odpovědí.

7. Plánujete pro rok 2026 nějaké změny?
Každý rok připravujeme nějaké překvapení – 
a určitě tomu nebude jinak ani příště. Máte-
li nějaký nápad, rádi si ho vyslechneme.

MGR. FRANTIŠEK PÁV, KAPELNÍK 
THE TEACHERS BAND
1. Chystáte na plesová vystoupení něco 

speciálního?
Plesová vystoupení patří k těm nejnáročněj-
ším z  pohledu příprav i  času ve zkušebně. 
Každý ples je specifický, výběr písní ladí-
me dle přání organizátorů i  stylu celé ak-
ce. Obecní ples v  Psárech je pro nás důle-
žitý, proto připravujeme originální set písní, 
který zaujme všechny hosty. Účastníme se 
i schůzek pořadatelského týmu.

2. Jak dlouho nacvičujete, kolik času pří-
pravám věnujete?

Na  plesovou sezónu se připravujeme při-
bližně dva měsíce, strávíme kolem 30 hodin 
ve zkušebně. To je ta příjemnější část. K to-
mu domácí příprava a  komunikace s  orga-
nizátory. Na ples v Amosu se připravujeme 
ještě intenzivně týden předem – protože je 
pro nás vrcholem sezóny.

3. Jak se vám líbí plesové publikum? Liší 
se nějak od jiného publika?

Publikum je úžasné. Máme čest vystupovat 
už potřetí a atmosféra je výjimečná. Všichni 
jsou skvěle oblečeni, jídlo a  občerstvení 
na úrovni. Nejvíc si vážíme plného parketu 
a úsměvů, které k nám míří z tance.

4. Jak vnímáte prostředí školy? Co vás 
oslovuje nejvíce?

Škola Amos je pro mě osobně důležitá a pa-
tří k  mému životu. Jsem rád, že zde může-
me hrát. To, jak se prostory během pár ho-
din promění v  kulturní centrum, je úžasné. 
Vážím si spolupráce všech, kteří se na plese 
podílí.

5. Jak hodnotíte ples 2025? Zaznamenal 
jste nějaké zlepšení?

Třetí ročník hodnotím opět velmi pozitivně. 
Myslím, že každý – ať už vystupující, organi-
zátor nebo host – se těší na další ročník. Je 
za tím spousta práce, která propojuje život 
obce se školou. A to je prostě skvělé.

6. Co byste příště ocenil? Chybělo vám 
něco?

Možná bychom příští rok mohli začít uvíta-
cím setem pro hosty – jako příjemné nala-
dění. Losování tomboly by mohlo být sviž-
nější. Jinak je program pestrý a není důvod 
ho měnit.

7. Plánujete něco nového pro rok 2026?
Ano, chystáme nové písně – opět věnujeme 
první část večera klasičtějším tancům jako 
valčík, polka či tango, a na závěr připravíme 
koncertní nářez. Navíc plánujeme interaktiv-
ní show – hosté se k nám budou moci při-
dat na pódiu a zpívat s námi. A samozřejmě 
se budeme těšit i na vás na našich dalších 
koncertech!

KVĚTA BELDOVÁ, ČLENKA 
SOUBORU VĚČNÉ MLÁDÍ
1. Chystáte na plesová vystoupení něco 

speciálního?

Zatím nic konkrétního. Tančíme tak, aby to 
bavilo nás i diváky.

2. Jak často trénujete?
Jednou týdně se scházíme na trénink coun-
try tanců.

3. Jak se vám líbí plesové publikum? Liší 
se od běžného publika?

Publikum je vždy skvělé a  hlavně velmi 
tolerantní.

4. Jak vnímáte prostředí školy? Co vás 
oslovuje nejvíc?

Prostředí školy se nám líbí, jen na schodišti 
do sálu musíme být opatrní.

5. Jak hodnotíte ples 2025? Všimla jste si 
nějakých změn?

Ples byl perfektní jako vždy – kapela, občer-
stvení, vše bylo na výbornou.

6. Co byste příště ocenila? Chybělo vám 
něco?

Neměnila bych nic.

7. Plánujete nové vystoupení pro rok 
2026?

Zatím ne. Všechno záleží na našem zdraví.

TOMÁŠ, ÚČASTNÍK PLESU
Ač jsem se snažila, aby byl sdílnější, odpo-
věděl pouze:

„Co chceš slyšet? Jídlo super, těm dětem ve 
škole prostě závidím, kapela je rok od roku 
lepší a i já, absolutní netanečník, se na tuhle 
taneční akci těším a rozhodně si ji nenechám 
ujít ani příští rok. Jen v té velké tombole bych 
už konečně mohl něco vyhrát…“

Co dodat? Snad jen to, že kromě vedení obce 
Psáry, všem organizátorům, brigádníkům, ka-
pele a týmu kuchyně ZŠ Amos patří obrovské 
díky také všem sponzorům naší velké i malé 
tomboly. Právě jejich štědrost a podpora dě-
lají z našeho plesu událost, která je úspěšná, 
vyhledávaná a rok od roku žádanější.
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JIRČANŠTÍ 
HASIČI 
VYRAZILI 
NA ŽELEZO

bc. Miloslav burián, velitel JSDH 
Dolní Jirčany a radní obce

V sobotu 29. března se Dolní Jirčany otřás-
ly – a nikoli kvůli zemětřesení, ale protože 
místní ohňobijci vyrazili do akce. Tentokrát 
nehořelo (alespoň ne nic, co bychom způso-
bili), ale zato jsme sbírali železný šrot!

Tři skupiny Slovanů s rukavicemi na rukou 
a  silou v  pažích objížděly vesnici a  sbíra-
ly všechno, co cinká, vrže, rezne, nebo má 
alespoň vzdálený tvar železa. Staré radiá-
tory, trubky, kola, nářadí z  doby Karla IV., 
a možná i pár tajemných kovových předmě-
tů, u kterých jsme si nebyli jisti, jestli ne-
jsou přihlášené do dalšího ročníku soutěže 
„Co to je?“

A  výsledek? Nasbírali jsme úctyhodných 
6,17 tun železného šrotu!

Výtěžek ze sběru poputuje na  podporu 
činnosti Sboru dobrovolných hasičů Dolní 
Jirčany – tedy nejen na  vybavení, ale i  na 
akce pro děti, výcvik a  vůbec všechno, co 
udržuje náš sbor v chodu i dobré náladě.

Děkujeme všem, kdo se zapojili – ať už da-
rovali šrot, mávali z oken, nebo alespoň ne-
parkovali přesně tam, kam jsme zrovna po-
třebovali postavit přívěs na nakládání. bez 
vás by to prostě nešlo!

Tak zase za rok!

A  pokud už teď víte, že vám doma překá-
ží kovová skříň z 80. let, klidně si ji označ-
te „pro hasiče“. My si pro ni rádi přijede-
me. Možná i  s kávou v  hrnku – ale určitě 
s úsměvem!

PRVNÍ JARNÍ VÝLET
Jiřina Hiršlová
Novou jarní sezónu jsme zahájili výletem do 
Zbiroha, kde jsme navštívili tamní zrekon-
struovaný zámek s krásnými zahradami.

Původní cíl – vodní zámek Švihov – musel 
být kvůli probíhajícím opravám změněn, ale 
zbirožský zámek byl velmi dobrou náhradou. 
Původní hrad byl přestavěn na  renesanční 
zámek, který po mnoha předchozích majite-
lích koupili Colloredo-Mannsfeldové a vlast-
ní jej dodnes.

Podstatnou část svého uměleckého života 
zde strávil Alfons Mucha a právě zde vytvo-
řil slavný obrazový cyklus Slovanská epopej. 
během prohlídky jsme obdivovali nejen 
krásné secesní vybavení, ale i  historické 
artefakty spojené s  Muchovým členstvím 
v zednářské lóži. Celá prohlídková trasa by-
la navíc obohacena o krásnou a nápaditou 
květinovou výzdobu.

Po prohlídce jsme si odpočinuli u dobrého 
oběda v zámecké krčmě a poté pokračovali 

do nedalekého města beroun. Po příjemné 
procházce náměstím a  okolními uličkami 
nastal čas na návrat domů.

Myslím, že nikdo z  účastníků tohoto výletu 
nebyl zklamán – byl to krásný a  příjemný 
zážitek.

Děkujeme.

8. ROČNÍK JARNÍHO 
POCHODU „OD 
PRAMENE PO SOUTOK“
Josef Hájek
V sobotu 15. 3. se konal již 8. ročník jarního 
pochodu „Od pramene po soutok“.

První skupinka se sešla v  Jirčanech na  po-
hádkové louce a poté pokračovala do Psár, 
kde se přidala druhá skupinka a  proběhlo 
hromadné focení. Počasí nám letos příliš 
nepřálo, takže účast bohužel nebyla taková 
jako v minulých letech.

Nálada však byla výborná a celý pochod se 
nesl ve skvělé atmosféře. Před zdoláním 
brodů jsme se posilnili výbornými špekáčky 
a smrkovým svařákem.

Kvůli dešti v předchozích dnech byla hladi-
na brodů zvýšená, a  tak zkušení účastníci 

vytáhli pytle, boty do vody, a  ostatní buď 
přešli po kládách, nebo se nechali přenést 
na zádech :-)

V Davli na nás čekal autobus, který nás bez-
pečně dopravil zpět domů.

Tímto děkuji J. Adámkovi za logistické služby 
a R. Lukovi za výborný svařák.

Turistice zdar!

AUTODOPRAVA NOVÁK
 odvoz odpadních vod 

cisterna 8 m3 a 5 m3

tel.: 602 504 174

Přijmeme řidiče skupiny C !
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OBECNÍ KNIHOVNA 
PSÁRY
Lenka Hlinovská, Zdeňka Výchartová

SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ
Dne 8. března se uskutečnilo slavnostní 
znovuotevření naší knihovny, které se sta-
lo nezapomenutelnou událostí pro všechny 
milovníky knih a kultury. Po několika měsí-
cích příprav, renovace a plánování jsme se 
konečně dočkali a  mohli přivítat naše ná-
vštěvníky v novém, příjemném a inspirativ-
ním prostředí.

Celé odpoledne bylo protkáno pozitivními 
emocemi a nadšením. Hned během prvního 
dne se registrovalo přibližně 50 čtenářů, kte-
ří se nemohli dočkat, až si zapůjčí svou ob-
líbenou knihu. Vybírat mohli také z přibližně 
360 zcela nových svazků v celkové pořizovací 
ceně cca 80 tisíc korun. Pro děti byly připra-
veny výtvarné dílničky, vyrábění z  korálků 
a pohádková stezka, která je provedla svě-
tem knihovniček a pohádek.

Mimo to si návštěvníci mohli užít i  kul-
turní program, který nám připravili žáci ze 
Základní školy Ámos, děti z Mateřské školy 
Štědřík a  úžasná zpěvačka Marie Tilšarová, 
jejíž koncert byl laskavým pohlazením po 
duši. Také počasí nám přálo, a tak se moh-
lo grilovat a my si mohli vychutnávat krásné 
jarní odpoledne i venku.

Všem, kteří se na tomto dni aktivně podíleli, 
moc děkujeme a vážíme si toho. Velké podě-
kování patří paní starostce Vlastě Málkové, 
která nás celou cestou provázela a podpo-
rovala. bez jejího nasazení a víry v náš pro-
jekt by tato proměna nebyla možná. Dále 
bychom touto cestou chtěly poděkovat ko-
legyním z  naší pověřené knihovny Městské 
knihovny benešov, paní ředitelce Zdeňce 
Šmídové z Knihovny Jana Drdy Příbram, pa-
ní Mgr. Lucii Macháčkové z NK ČR, podpoře 
na Helpdesku Tritia a  řadě dalších kolegyň 
knihovnic za cenné rady, podporu a  po-
moc v  hledání řešení našich specifických 

problémů, jakož i za trpělivost při zodpoví-
dání našich otázek.

O KNIHOVNĚ
Nyní jsme v  plném provozu, otevřeni od 
pondělí do čtvrtka. Každý den k nám zavítají 
noví návštěvníci, kteří se registrují a  obje-
vují kouzlo knih. Velmi nás těší, že během 
prvních třech týdnů plného provozu do naší 
knihovny zavítalo a registrovalo se přesně 53 
úplně nových čtenářů a přibližně dalších 100 
si své členství obnovilo.

Velkou pochvalu jsme obdržely za besedy, 
které jsme připravily pro mateřskou i  zá-
kladní školu, a také za čtení pro děti spojené 
s tvořivými dílničkami, z čehož máme velkou 
radost a motivuje nás to k dalším činnostem.

A nesměla samozřejmě chybět tradiční „Noc 
s Andersenem“ na téma „Jiří Žáček aneb rý-
my – šprýmy“, kde jsme se věnovali autoro-
vým básním. Zkoušeli jsme rýmovat, vytvořit 
krátké divadýlko na vybrané verše a malovali 
ilustrace. Na závěr jsme promítali pohádku, 
podnikli krátkou noční bojovku a následně 
přespali v knihovně, což se stalo nezapome-
nutelnou událostí pro všechny zúčastněné.

Na začátku dubna také proběhla přednáška 
se šamanským bubnováním, kterou vedla 
psycholožka Simona Žižková. Velmi efektivně 

nás vedla k zamyšlení se nad svou vnitřní sí-
lou a zároveň nám umožnila aktivní odpoči-
nek. V neposlední řadě jsme měli příležitost 
nejen k poslechu zemitých tónů šamanské-
ho bubnu, ale i jeho aktivní vyzkoušení.

Jsme nadšeni, že se naše knihovna stala 
místem, kde si lidé nejen půjčují knihy, ale 
také se zde schází a  sdílí společné prožit-
ky. Stále pro vás připravujeme další bese-
dy a akce. O letních prázdninách se těšíme 
na příměstský tábor inspirovaný exupéryho 
knihou „Malý princ“.

Obecní knihovna Psáry se tak stává místem, 
kde se setkávají generace, kde se rodí no-
vé příběhy a kde se čtenářské vášně mohou 
rozvíjet. Těšíme se na  všechny návštěvníky 
a  věříme, že se knihovna stane oblíbeným 
místem pro mnoho občanů z naší obce.

Veškeré aktuální informace, plánované akce, 
návody, přihlášky aj. naleznete na webových 
stránkách: www.psary.cz/knihovna nebo 
na Facebooku: Knihovna Psáry.

VIDEO NÁVODY
Naše knihovna už více než pět let využívá 
knihovní systém Tritius, což je dnes jeden 
z nejrozšířenějších knihovních systémů v ČR. 
Od samého začátku přerodu naší knihovny 
jsme vnímaly jako velkou škodu, že čtenáři 
nevyužívají potenciál, který tento systém na-
bízí. Právě i z toho důvodu bylo jednou z na-
šich prvotních myšlenek vás, tedy naše čte-
náře, krok po kroku s nabízenými možnostmi 
postupně seznamovat v podobě návodů.

Návody jsme původně chtěly zveřejňovat 
i zde, v Psárském zpravodaji. Doslova ze dne 
na  den ovšem přišel nápad nedělat návo-
dy v psané verzi, ale vytvářet rovnou video 
návody. Na  základě toho jsme na  YouTube 
založily kanál „Obecní knihovna Psáry“ a ná-
vody zde postupně začaly zveřejňovat. už po 
prvním video manuálu jsme dostaly velmi 
kladnou zpětnou vazbu, a  to dokonce od 
starší generace, což pro nás bylo povzbuze-
ním a současně potvrzením, že naše myšlen-
ka nebyla vůbec špatná a že plní svůj účel.

Aktuálně (tedy v době vzniku tohoto článku) 
je na našem kanále umístěno šest instruk-
tážních videí a  můžeme přislíbit, že další 
budou postupně přibývat. Chtěly bychom tu 
být co nejvíce pro vás, proto budete-li mít 
tip na popis nějaké funkce, o které jsme se 
zatím nezmínily, neváhejte se na nás s ná-
padem obrátit. Můžete napsat na  knihov-
ní e-mail knihovna@psary.cz nebo přímo 
na  vychartova@psary.cz.

K tomuto článku patří foto na titulní stránce.
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JARO S NEFORMÁLKEM
Dana Kočová
Vítání jara je pro všechny velmi oblíbenou 
částí roku. Neformálko pořádá kurzy s  jar-
ní tematikou. Na workshopu tvoření si děti 
mohly ozdobit vajíčka ovčí vlnou s  krásný-
mi motivy. Další tvoření a  vaření na  víken-
dy chystáme a  jsme rádi, že se těší oblibě. 
 
Workshopy keramiky jsou tu pro dospě-
lé i  pro ty nejmenší. Akrylové malová-
ní vás také začalo velmi bavit a  výsledky 
jsou nádherné. V  každém z  našich účast-
níků se může skrývat talent malíře, kte-
rý v  něm probudí naše zkušená lektorka. 
 
V březnu jsme spustili přihlašování na pří-
městské tábory. Celkem jich pořádáme 
deset a  většina z  nich je již zamluvená. 
Nabídku naj dete na webu obce www.psary.
cz/ neformalko, kde je ještě k dispozici něko-
lik volných míst. Díky dotaci se nám podařilo 

udržet ceny velmi nízko. Programy táborů jsou 
pestré a zkušení lektoři mají spoustu nápa-
dů, jak dětem prázdniny co nejlépe zpestřit. 
 
Kroužky Neformálka mají za sebou prv-
ní polovinu a  děti velmi chválíme za je-
jich pokroky ve sportu, vaření i  tvoření. 
 
Sledujte web a  Facebook Neformálko, kde 
najdete nejnovější nabídky workshopů. 
 
Těšíme se na vás a vaše děti.

VZDĚLÁVÁNÍ JAK ČLOVÍČEK ČETL 
DĚTEM POHÁDKY
Mgr. Lucie Štěpánková,  
Karolína bukovská
Z původně týdenního tématu nám ve třídě 
Žabko-Rybek vznikl třítýdenní projekt plný 
pohádek, především těch večerníčkových.

Když jsme se dětí zeptali, jaká je jejich nej-
oblíbenější pohádka, začaly nám odpovídat 
skoro cizím jazykem. Vyjmenovávaly pohád-
ky, které my dospěláci vlastně vůbec nezná-
me – stejně tak jako děti neznají ty naše.

Do našich tříd zavítaly večerníčkové posta-
vičky, které jsou blízké nám dospělým, ale už 
ne tak známé dětem.

Maxipes Fík například dětem vysvětlil, že ač 
jsme každý jinak velký, všichni jsme stejně 

důležití. S  Vílou Amálkou si děti zatančily 
a vytvořily věneček pomocí svých prstů a ba-
rev. Vodník Čepeček vzal děti ven na  pro-
cházku plnou úkolů. Bob a Bobek se s dět-
mi učili protiklady, s  Motýlem Emanuelem 
a Makovou panenkou děti trénovaly počítá-
ní a pojmy „uber“ nebo „přidej“, a Mach se 
Šebestovou si s dětmi hráli s písmenky.

K pohádkám neodmyslitelně patří i knížky – 
a plno krásných knih jsme našli v naší nově 
otevřené obecní knihovně, kterou jsme na-
vštívili. Tímto děkujeme za milou návštěvu 
i připravený program pro děti.

Do tří týdnů se nám celý Večerníček nevešel 
– mohli bychom v tomto tématu pokračovat 
klidně další měsíc (a možná i déle).

A tak necháváme jeden úkol vám, rodičům: 
Koukáte se s dětmi na Večerníčka?

PŘÍPRAVA NA ŠKOLU
Mgr. Hana Schildhabel, Tereza 
Praženková
Třídu Soviček ve školním roce 2024/2025 
provázel Skřítek Smíšek.

Každé z dětí mělo svůj vlastní pracovní sešit, 
ve kterém s  pomocí této ústřední postavy 
plnily – a stále ještě plní – zábavné i vzdě-
lávací úkoly.

Nespornou výhodou těchto sešitů je jejich 
systematičnost. Děti se učí pravidelnosti – 
usednou ke stolu a po dobu úměrnou jejich 
věku se soustředí na plnění zadaných úkolů. 
Právě tato pravidelnost jim výrazně usnad-
ní přechod do školy, protože budou zvyklé 
věnovat se soustředěně jedné činnosti po 
určitou dobu.

Důraz klademe na  správné sezení u  sto-
lu, správný úchop psacího náčiní a  nůžek, 
stejně jako na  přiměřený tlak na  tužku. 
Sledujeme také čas, který děti potřebují ke 
zpracování úkolu, a vedeme je k tomu, aby 
práci dokončily.

Po každém splněném úkolu si společně hod-
notíme výsledek. Povídáme si o  tom, co se 
povedlo, co méně, a děti samy často navrhu-
jí, jak by postupovaly příště.

Vypracovávání různorodých úkolů v pracov-
ních sešitech, do kterých děti kreslí, ze kte-
rých vystřihují a obrázky podle zadání znovu 
nalepují, je velmi baví.

Připadají si totiž jako ve škole.

Za správné vypracování jsou navíc ohodno-
ceny, což je přirozeně motivuje k další práci.

NÁVŠTĚVA KNIHOVNY
Markéta Chmelíková
Děti z mateřské školy, třídy Želviček, navští-
vily nově otevřenou knihovnu, kde si užily 
skvělý program. Dozvěděly se, že v knihovně 
jsou knihy opravdu pro každého – pro ma-
lé, větší i dospělé. Aby každý věděl, kterou si 
vybrat, mají knihy barevné označení.

Jenže právě ty pro děti, označené žlutě, ně-
jaký skřítek před naší návštěvou roznesl po 
celé knihovně a  nevrátil je zpět na  místo. 
Děti tak měly důležitý úkol – najít ztrace-
né žlutě označené knihy a přinést je paním 
knihovnicím, aby je mohly zařadit tam, kam 
patří. Pátrání mezi regály děti velmi bavilo, 
ale tím skvělý program zdaleka nekončil.

Na  jednu novou knihu pomáhaly děti na-
lepit štítky a  pečlivě ji obalit. Zahrály si 

na knihovníky a vyzkoušely si pípání knih ja-
ko u pokladny. K tomu všemu si užily i krát-
ké divadélko o Karkulce a na závěr dostaly 
na památku želví knihovnickou kartičku.

Celý program provázela příjemná atmosféra 
– a to nejen díky tomu, že v knihovně už ta-
ková atmosféra bývá, ale hlavně díky milým 
paním knihovnicím, které se postaraly o to, 
že si děti odnesly krásný zážitek.
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PROJEKTOVÉ DNY 
VE VČELIČKÁCH
bc. Tereza Nedělová, Monika 
Fojtíková, Markéta Gazdová 
a Daniela Hárovníková
V březnu jsme byli opravdu pilní jako včelič-
ky – čekaly nás totiž dva týdny plné řemesel 
a  povolání. Děti si během nich vyzkoušely 
například práci švadlenek, truhlářů, kadeř-
níků, cukrářů či prodavačů. Osahaly si také 
nejrůznější nástroje a nářadí, což rodiče jistě 
později ocení doma v dílně.

Role se nám ve třídě občas i  pomíchaly – 
z dětí se na chvíli stali pedagogové, zatímco 
učitelky se ponořily do práce servírek a ob-
sluhovaly děti při obědě.

Třešničkou na dortu byly návštěvy místních 
pracovníků. V  Truhlářství Tydlitát se nej-
větším zážitkem stala vůně dřeva, obecní 
knihovna nám umožnila nahlédnout do dne 
knihovnice a v zahradnictví si děti svou roz-
tomilostí vysloužily několik macešek jako 
dárek.

Všem za jejich ochotu moc děkujeme.

O ČLOVĚKU, KTERÝ NÁS 
MÁ NEJRADĚJI
Monika Mrkvová – MŠ Štědřík
S dětmi v MŠ Štědřík jsme se zapojili do sou-
těže nakladatelství Portál. Věnovali jsme se 
krásnému nabízenému tématu – o člověku, 
který nás má nejraději.

Dotkli jsme se tak oblasti sociálních vztahů 
a uvědomili si, jak důležité je, kdo nás v ži-
votě obklopuje. Zjistili jsme, že máme veliké 
štěstí – každý z nás má totiž v životě něko-
ho, kdo ho bezpodmínečně miluje, podpo-
ruje a stojí při něm v každé situaci. Může to 
být maminka, babička, tatínek, sourozenec, 
kamarád… ale třeba také náš pejsek nebo 
kočička.

Povídali jsme si o  tom, že právě tento člo-
věk (nebo zvířátko) nás často zná lépe než 
kdokoli jiný. Ví, kdy máme radost, ale také 
pozná, kdy nás něco trápí – i když třeba nic 
neřekneme. Jeho láska není podmíněná tím, 
jestli jsme dokonalí, vždy usměvaví nebo 
jestli vždy jednáme správně. Stojí při nás 
i v těžkých chvílích. Stejně jako tento člověk, 
i zvířecí duše je plná bezpodmínečné lásky 
a věrnosti.

Čeho si na svém nejmilovanějším vážím nej-
více? Možná jeho laskavosti, schopnosti na-
slouchat, moudrosti – nebo jen toho, že je 
vždy tady, když ho potřebuji. Díky němu vím, 
že nikdy nejsem sám a že na světě existuje 
láska, která nic nežádá a všechno dává.

Ať už jde o člena rodiny, přítele nebo zvířát-
ko, každý bychom ve svém životě měli mít 
někoho, kdo nás miluje takové, jací jsme. 
A pokud takového člověka máme, měli by-
chom mu to říct a  ukázat – protože si to 
zaslouží.

Děkujeme za krásné téma. Jsme naprosto 
přesvědčeni o  tom, že patří mezi ta nejdů-
ležitější – protože milovat a být milován je 
v životě tím největším štěstím a darem.

2. ŠKOLNÍ KONCERT 
V ZŠ AMOS
barbara Ivanović,  
předsedkyně  parlamentu ZŠ Ámos
Ve středu 19. března od 17  hod. se v  naší 
základní škole Ámos odehrál již druhý vel-
ký školní koncert. Oproti tomu minulému 
měl tento hned dvě velké změny – přestáv-
ku na  občerstvení a  představení naší nově 
vzniklé školní kapely.

Občerstvení bylo stejně jako minule vynika-
jící, takže se diváci opravdu měli čím posilnit.

JAKÉ HUDEBNÍ NÁSTROJE ZAZNĚLY?
Instrumentů bylo více než na minulém kon-
certě, za což jsme byli moc rádi a  díky to-
mu jsme mohli slyšet klarinet, na který za-
hrála Anežka Lomnická a  saxofon v podání 
Jiřího Veselého. Přivítali jsme také dva nové 
hudebníky, Sáru a Davida Veithovi, kteří se 
představili hrou na klavír.

Kromě toho jsme slyšeli již naše staré zná-
mé (stálé) hudebníky, kterými byli Robert 
Ivanović na kytaru a klavír, František Matys 
na svou trubku, Aneta benešová opět ovlád-
la bicí a  u klavíru se vystřídaly Rozálie 
Svozilová, Shantal Muráňová a  barbara 
Ivanović. Nechyběl ani sólo zpěv od beátky 
Markové a elišky Sobotkové, které částečně 
doprovázela paní profesorka Jana Rolincová.

NOVĚ VZNIKLÁ ŠKOLNÍ KAPELA
Jak jsem již zmínila, překvapením večera by-
lo odhalení naší nově vzniklé školní kape-
ly. V  současné době se skládá z devíti čle-
nů. Kapela se představila s písní Can’t Help 
Falling in Love od elvise Presleyho a  by-
lo skvělé slyšet, jak se podařilo sladit hru 
na klavír, kytaru, trubku a bicí a do toho zpěv 
hned pěti zpěvaček Amálie Valentové, Adély 
Kronusové, Tey Gromusové, Anny Prchalové 
a naší milé malé sólistky beátky Markové.

KOLIK ZAZNĚLO SKLADEB?
Program koncertu měl celkem dvacet jed-
na vystoupení a  zahrnoval rovněž dva 
speciální výstupy, a  to kombinaci dvakrát 
dvou různých hudebních nástrojů. Skladbu 
Wonderful World si spolu dohromady secvi-
čili hráči na trubku a kytaru a výsledek byl 
více než skvělý. Stejně tak velký úspěch měla 
skladba Titanic zahraná dohromady v podá-
ní flétny a klavíru.

Všem hudebníkům děkujeme a  těšíme se 
na další ročníky!
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ŠKOLNÍ OLYMPIÁDA 
ZŠ AMOS
Za sportovní oddělení ZŠ ÁMOS: 
Robert Ivanović
V pátek 14. 2. se v naší škole Ámos uskuteč-
nila školní olympiáda, které se zúčastnilo 
celkem 60 dětí! Jednalo se o akci pořádanou 
sportovním oddělením školního parlamentu 
a jak je z počtu účastníků patrné, zájem o ni 
byl veliký.

Děti byly rozděleny do tří kategorií. První ka-
tegorie byla určena dětem z druhých a tře-
tích tříd. Druhá kategorie sdružovala žáky 
čtvrtých a  pátých tříd a  ve třetí kategorii 
se sešli zástupci z  celého druhého stupně. 
Soutěžilo se celkem v  sedmi disciplínách: 
hod na  koš, plank, driblování, sedy-lehy, 
skok přes švihadlo, sprint a překážkový běh.

Děti si vzájemné soutěžení i všechny jmeno-
vané sporty užily a celkově tak školní olym-
piáda dopadla perfektně. Nikdo z  účastní-
ků také neodešel s prázdnou. Všechny děti 
dostaly zelenou obálku a první tři vítězové 
každé kategorie ještě navíc diplomy a pou-
kázku na nepsání písemné práce. Ani to však 
nebylo vše. Pro druhá a  třetí místa v  kaž-
dé kategorii byly připraveny medaile a pro 

úplné vítěze krásné poháry. Ještě jednou tak 
gratulujeme vítězům!

Třetí místo v  první kategorii získala Lucie 
Tupá ze 3.A, druhé místo vybojovala Eliška 
Sobotková ze 3.A a vítězem první kategorie 
se stal Jonáš Patera rovněž ze 3.A!

Třetí příčku ve druhé kategorii obsadila Anna 
Císařová z  5.A, druhé místo patřilo Anně 
Sobotkové z 5.A a vítězkou v  této kategorii 
se stala Lilien Hana Valešová, také z 5.A!

A nakonec poslední kategorie. V té třetí mís-
to vybojovala Amálie Valentová ze 7.A, druhé 
místo získal Vladimír Horák ze 7.B a první mís-
to zaslouženě vyhrála Evelína Hynková ze 6.A!

Je skvělé, že má sport na naší škole takovou 
oblibu a věříme, že se nám v budoucnu poda-
ří zorganizovat více takových podobných akcí.

ODPOLEDNE 
S ANDERSENEM
Renáta Dlouhá
Všichni prvostupňoví milovníci literárního 
dobrodružství se ve čtvrtek vrátili do ško-
ly na  Odpoledne s  Andersenem. Škola tak 
i navečer ožila různými aktivitami spojenými 
s knihami, texty, autory – a především dětmi.

Třída 5.b se letos spojila s prvňáčky a připra-
vila si pro ně „Stezku plnou pohádek“. Páťáci 
i prvňáčci si tak odpoledne pohádkově uži-
li a  zároveň se malí a  velcí spolužáci lépe 
poznali.

Spousta zajímavých „pohádkových“ úkolů 
s  dobrodružstvím a  odměnami čekala také 
na  třídu 5.A, druháčky a  třeťáky. Na  něko-
lika stanovištích rozmístěných po třídách 
i  chod bách zdolávali pohádkové i  jiné lite-
rární nástrahy.

Čtvrťáci vyrazili do lesa, kde prostřednictvím 
autorů dětské literatury cestovali po evropě, 
a své putování zakončili opět ve škole, ten-
tokrát s Milošem Macourkem.

Na  závěr si jednotlivé třídy daly společně 
něco dobrého, dech i  tep se zklidnily při 
krátkém promítání.

Zda byly i pohádkové sny, se pak sdílelo až 
v pátek při vyučování.

VÝPRAVY ZA KNIHAMI
Renáta Dlouhá
Ve středu 26. 3. navštívili čtvrťáci chodov-
skou pobočku Městské knihovny Praha. Mezi 
spoustou knih pro ně paní knihovnice při-
pravila workshop „Vyhledávání v  informač-
ních pramenech“.

Děti se seznámily se systémem značení ve 
výrazně větší knihovně, než jakou dosud 
znaly. Zjistily, že pro orientaci mezi tolika 
knihami se používají barvy, písmena a pik-
togramy. Čtvrťáci si také ověřili, že zdrojem 
informací nemusí být jen internet – pracova-
li s rejstříkem, ve kterém hledali různé poj-
my, a jejich význam poté vyhledávali v ency-
klopediích. Rozšířili si tak své obzory.

O  týden později navštívili naši obecní 
knihovnu, kde se seznámili s  jejím novým 
provozem a mohli si vše porovnat.

Možná zjistili, že za pěknými zážitky s knihou 
nebo informacemi není třeba cestovat da-
leko – často je najdeme i v menší, ale zato 
útulné knihovně přímo u nás.
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NESPRÁVNÉ PARKOVÁNÍ
14. ledna v  odpoledních hodinách přijala 
hlídka MP oznámení o vozidlech parkujících 
v  rozporu s  právními předpisy v  ulici Nad 
Školkou, Dolní Jirčany. Přivolaní strážníci 
na  místě pořídili fotodokumentaci a  spolu 
s  důkazním materiálem předali celou věc 
příslušnému orgánu obce k dořešení.

ZRANĚNÁ HUSA
16. ledna v  dopoledních hodinách přija-
la hlídka MP Jesenice oznámení týkající se 
zraněné husy před pekárnou Laguna v  uli-
ci Kutná. Husa dle oznámení narazila do 
sloupu lampy veřejného osvětlení, čímž si 
způsobila poranění, které jí neumožňovalo 
znovu vzlétnout. Přivolaní strážníci poraně-
né zvíře zajistili a po vyrozumění záchranné 
stanice ji posléze předali jejím pracovníkům 
k poskytnutí odborného ošetření.

POMOC ŽENĚ
16. ledna v nočních hodinách poskytla hlídka 
MP Jesenice pomoc ženě, která doma upad-
la na podlahu a sama se nemohla zvednout 
na svou postel. Strážníci po příjezdu na mís-
to ženu zvedli, posadili na postel a poskytli 
jí potřebnou pomoc. Při pádu naštěstí neu-
trpěla žádná poranění.

NESPRÁVNÉ PARKOVÁNÍ
22. ledna v  ranních hodinách přijala hlídka 
MP oznámení o vozidlech parkujících v roz-
poru s právními předpisy na pozemní komu-
nikaci v ulici Pod Vápenkou. Strážníci po pří-
jezdu na místo zjistili řidiče, kteří zde vozidla 
zaparkovali, a vyřešili s nimi jejich protipráv-
ní jednání na místě dle zákona. Po projedná-
ní přestupků řidiči vozidla přeparkovali.

NALEZENÝ PES
22. ledna ve večerních hodinách převzala 
hlídka MP Jesenice nalezeného psa, který se 
volně pohyboval v ulici Sportovců. Strážníci 
pejska umístili do pohotovostního kotce ob-
ce a zajistili mu potřebnou péči. Zanedlouho 
hlídku kontaktoval majitel, jenž si po pro-
vedení nezbytných zákonných úkonů svého 
čtyřnohého kamaráda od strážníků převzal.

POŠKOZENÁ VOZOVKA
13. února v odpoledních hodinách vyjížděla 
hlídka MP Jesenice do ulice Pražská, kde při 
provádění výkopových prací na jedné z při-
lehlých komunikací došlo k narušení podloží 
vozovky. Na místo byl ihned přivolán statik 
k posouzení rozsahu poškození. Do doby je-
ho příjezdu byl provoz sveden do jednoho 
jízdního pruhu a  strážníci zde usměrňovali 
dopravu. Přivolaný statik nakonec vyloučil 
závažné poškození s  možností propadnutí 
vozovky, proto byl provoz v  obou směrech 
opět obnoven.

NESPRÁVNÉ PARKOVÁNÍ
26. února v  odpoledních hodinách přija-
la hlídka MP Jesenice oznámení ohledně 
neoprávněného parkování kamionů v  ulici 
Cihlářská. Na místě strážníci s řidiči kamionů 
projednali celou věc dle zákona.

HLUČNÉ PRÁCE
9. března v dopoledních hodinách přijala 
hlídka MP Jesenice telefonické oznámení 
ohledně porušování OZV obce prováděním 
hlučných prací v prostoru za sběrným dvo-
rem. Strážníci po příjezdu zjistili dva pracu-
jící dělníky, kteří na  základě výzvy hlučnou 
činnost ukončili a  za vzniklé nepříjemnosti 
se omluvili.

VÝBĚR Z UDÁLOSTÍ MP JESENICE
za období od poloviny ledna do poloviny března 2025
Jiří Michna, zástupce vedoucího Městské policie Jesenice

AKTUALITY 
Z SDH PSÁRY
Daniela Šolcová, starostka SDH Psáry 
Jan Honek, velitel SDH Psáry
Sbor dobrovolných hasičů Psáry je zde opět 
s hlášením. Tak pojďme na to!

Vážení členové a  přátelé Sboru dobrovol-
ných hasičů Psáry, s radostí vám přinášíme 
nejnovější informace o dění v našem sboru. 
V uplynulých týdnech jsme byli aktivní nejen 
na organizační úrovni, ale také při kulturních 
a sportovních událostech.

Na  začátku roku jsme se tradičně sešli 
na valné hromadě, kde jsme po všech strán-
kách zhodnotili rok 2024 a naplánovali akti-
vity na ten letošní.

Dne 22. 2. se konala další kulturní akce, 
na které jsme se aktivně podíleli – Psárský 
masopust. Před samotným průvodem jsme 
prodávali tradiční zabijačkové pochoutky, 
které sklidily velký úspěch. Celý den se ne-
sl v duchu veselí a dobré nálady. Děkujeme 
všem, kteří se zapojili do organizace i účasti 
a pomohli udržet tuto krásnou tradici.

Další z  nejoblíbenějších akcí v  naší obci 
byl Dětský maškarní karneval, který se ko-
nal 16. 3. v psárské hospůdce na hřišti. Děti 
přišly v originálních maskách a užily si od-
poledne plné soutěží, hudby a  zábavy. Pro 
nejlepší masky byla připravena odměna 
v podobě dortů, chodských koláčů a párků 
v rohlíku. Za zmínku stojí vítězové: v katego-
rii mladších maska Záchranná služba, v ka-
tegorii starších maska Popcorn – obě masky 
byly obzvlášť zdařilým výsledkem domácí 
výroby. :-)

Na  úseku mládeže se můžeme pochlubit 
skvělými výsledky ze 13. ročníku okresní-
ho kola uzlové štafety, který se konal 8. 3. 
v Jinočanech.

 � Přípravka se umístila na krásném 1. místě 
z celkového počtu 9 družstev.

 � Mladší žáci obsadili 4. místo ze 16 
družstev.

 � V jednotlivcích se naše děti umístily 
následovně:
 � ema Harvánková – 7. místo
 � Adéla Tatranová – 16. místo
 � Kristýna Humpová – 17. místo
 � Dominik Kyška – 18. místo

Naše děti předvedly solidní výkony a  uká-
zaly, že jejich dřina i  práce trenérů přináší 
výsledky. Tréninky se brzy přesunou z tělo-
cvičny do venkovního prostředí, kde se bu-
deme moci připravovat na soutěžní sezónu 
v autentických podmínkách.

Pokud vás zaujaly naše výsledky a  pestrá 
činnost, pak vězte, že na  úseku dětí má-
me neustále otevřený nábor nových čle-
nů. Přihlášky a  dotazy prosíme směřujte 
na  e- mail: petka.edoska@seznam.cz.

Těšíme se na další společné akce a děkuje-
me za podporu našeho sboru, který by ne-
mohl uskutečnit tento výčet aktivit bez vel-
ké podpory OÚ Psáry.

Na  závěr si vás dovolujeme pozvat na  dvě 
kulturní akce:

 � Pálení čarodějnic – 30. 4. 2025
 � Dětský den – 1. 6. 2025

„Plameni zdar!“ a děkujeme všem.
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JARO A MLÁĎATA 
V NAŠEM OKOLÍ
Renáta Cimburková,  
MS borovina – Psáry
Jaro je znovu tady, příroda se probouzí 
a hezké počasí nás táhne ven na procházky 
do našeho okolí. Začínají kvést první jarní 
květiny, keře a  stromy, ptáci pilně pracují 
na  stavbách svých hnízd, aby včas vyved-
li svá mláďata. Také lesní zvěř se rozrůstá 
o nové potomstvo.

Proto je ta pravá chvíle si připomenout, jak 
bychom se měli při svých procházkách v le-
sích, polích a  lukách chovat, abychom zby-
tečně nerušili a z neznalosti neubližovali ro-
dícím se mláďatům a jejich rodičům.

KOHO MŮŽEME NEJČASTĚJI POTKAT?
V  březnu jsou to malí zajíčci. Zajíci se ro-
dí plně vyvinutí – vidí, slyší a mají zoubky. 
Samice je krmí pouze jednou denně. Mládě 
zajíce prvních deset dní nevydává pach, se-
dí na místě a nereaguje na okolí, což je pro 
něj nejlepší ochrana před predátory. Pokud 
takového zajíčka uvidíte, v žádném případě 
se ho nedotýkejte a rychle odejděte, protože 
matka zajíčka je určitě někde poblíž a dob-
ře vás cítí. Kdyby mládě získalo lidský pach, 
matka ho opustí a mládě uhyne.

V  květnu až červnu se rodí srnčata. Také 
srny nechávají svá mláďata prvních 7 až 10 
dní po porodu o samotě a přicházejí je kojit 
pouze jednou za několik hodin. Mimo tuto 

dobu leží srnčata tiše v  trávě a nijak nere-
agují na okolí. Nevydávají žádný pach a  je-
jich zbarvení jim umožňuje dokonale sply-
nout s okolím. To je pro ně nejlepší ochrana 
před nepřáteli, neboť ještě neumějí utíkat. 
Naleznete-li tedy srnče, které tiše leží v trá-
vě a není zjevně zraněné, nedotýkejte se ho 
(matka by ho mohla opustit) a co nejrychleji 
od něj odejděte. Jeho matka je nejspíš ně-
kde poblíž a se strachem vás pozoruje.

V našem okolí hnízdí na zemi i mnoho ptá-
ků – např. bažanti, pěnice, kachny nebo kře-
pelky. Hnízda si staví většinou v  remízcích, 
v  travinách, rákosí nebo keřích. Mláďata 
těchto ptáků zprvu neumějí létat, takže bý-
vají snadnou kořistí predátorů.

V neposlední řadě můžeme potkat i mláďata 
prasete divokého. bachyně rodí svá selata 
v hnízdě, kde s nimi po několik dní setrvá-
vá. Po 7 až 10 dnech selata hnízdo opouš-
tějí a  všude svou matku následují. Ve vrhu 
mívá bachyně obvykle 5 až 7 selat. Pokud 
naleznete osamocené sele, raději se k němu 
vůbec nepřibližujte a  urychleně odejděte. 
Nedaleko totiž může být bachyně, připrave-
ná jej v případě nebezpečí bránit.

JAK SE TEDY MÁME SPRÁVNĚ PŘI 
NAŠICH PROCHÁZKÁCH CHOVAT?

 � Choďte jen po vyznačených cestách, 
nevcházejte zbytečně do houštin, rákosí 
a vysokých travin.

 � Mnoho z vás chodí na procházky nejen 
s dětmi, ale i se svými čtyřnohými kama-
rády – psy. Nenechávejte je volně pobí-
hat a mějte je, prosím, na vodítku.

 � Věřte, že pokud se vám pes ztratí z do-
hledu, může napáchat nenapravitelné 
škody právě na bezbranných mláďatech, 
aniž byste to vůbec zjistili.

 � Pro psa, který nemá zkušenosti s divoký-
mi prasaty, může být setkání s bachyní, 
která brání svá mláďata, velmi nebezpeč-
né – a mnohdy i smrtelné. Tato matka 
je velmi důrazná v obraně svých dětí 
a mohlo by se stát, že se vám váš čtyřno-
hý přítel z „probíhačky“ nevrátí.

Ani my, členové spolku borovina – Psáry, ne-
chodíme se svými vycvičenými psy tam, kde 
by se mláďata mohla vyskytovat.

užívejte si procházky, přírodu a pěkné poča-
sí ku prospěchu všech, kteří žijí s námi v na-
šem okolí – a ochraňme své čtyřnohé kama-
rády před zbytečnými úrazy.

MĚL ZEMŘELÝ 
ŽIVOTNÍ 
POJISTKU?
Ing. Helena Leštinová Nedvědová, Ph. D.
Po úmrtí blízkého člověka přichází i  řada 
praktických záležitostí – jednou z  nich je 
zjištění, zda měl zemřelý uzavřenou životní 
pojistku pro případ smrti.

Česká asociace pojišťoven nyní nabízí velmi 
praktickou pomoc. Přímo na  jejich strán-
kách může kdokoliv vyplnit formulář, ve 
kterém uvede údaje o zemřelém a o osobě 
tazatele. Formulář najdete zde: www.cap.cz/
dohledani-obmyslene-osoby

Asociace následně odešle dotaz všem svým 
členským pojišťovnám k prověření.

Pokud některá z nich smlouvu ve své sprá-
vě nalezne, kontaktuje obmyšlenou osobu, 
kterou zemřelý určil. Pokud taková osoba 
nebyla stanovena, pojišťovna zahájí kroky 
k nalezení oprávněné osoby podle zákona.

Pokud osoba, která dotaz přes Českou aso-
ciaci pojišťoven podala, není obmyšlenou 
osobou, nedozví se výsledek šetření.

S tím souvisí i doporučení, abyste kontrolo-
vali, koho máte v životní pojistce uvedené-
ho jako obmyšlenou osobu. Pokud jste ja-
ko obmyšlenou osobu uvedli svou bývalou 

manželku, například Janu Novákovou, a nyní 
máte jinou manželku, pojistné plnění při-
padne stále Janě Novákové. uvedení ob-
myšlené osoby pouze jako „manželka“ však 
může být problematické – v případě, že ne-
jste rozvedeni s  předchozí manželkou, bu-
de pojišťovna vyplácet plnění právě jí, bez 
ohledu na  to, s  kým žijete nyní. Stejně tak 
není praktické mít jako obmyšlené osoby 
nezletilé děti. Tam se totiž zase roztočí kola 
opatrovnického soudu za podpory OSPODu.

Kouzlo určení obmyšlené osoby spočívá 
hlavně v rychlosti, s jakou je pojistné plnění 
vyplaceno. Pojišťovně stačí v podstatě dolo-
žit pouze úmrtní list a příčinu úmrtí.

Výhodou životní pojistky je i  to, že peníze 
z ní nepodléhají dědictví, takže na jeho vyří-
zení není třeba čekat.

ŽIVOTNÍ 
POJIŠTĚNÍ
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OSM POSIL  
RAPIDU PSÁRY
Martin Mangl
Osm posil? Určité riziko to přináší, tuší sportov-
ní manažer Rapidu Psáry Michal Kroupa

Áčko fotbalového Rapidu v březnu odstartovalo 
jarní polovinu sezony ve vodách krajského pře-
boru. V  úvodních třech zápasech ale vyválčilo 
pouze bod, premiérového jarního vítězství se do-
čkalo až ve čtvrtém utkání proti béčku Povltavské 
fotbalové akademie, kterou zdolalo těsně 2:1. 
Nováček nejvyšší soutěže Středočeského kraje 
se i přesto nadále drží na třetím místě tabulky.

Sportovní manažer Michal Kroupa se v  před-
sezonním rozhovoru ohlížel za úspěšným pod-
zimem a  popisoval, jak se do týmu podařilo 
přivést hned osm posil, které by měly ve dru-
hé polovině sezony týmu pomoci. Kromě áčka 
krátce povídal také o mládeži, konkrétně o do-
rosteneckém týmu do 19 let, který v této sezoně 
rovněž dosahuje skvělých výsledků.

Ještě se na  malou chvilku vrátíme k  podzimní 
části krajského přeboru. Jako nováček skončil 
Rapid na  třetím místě se ztrátou devíti bodů 
na vedoucí Čáslav. Lze tento výsledek považo-
vat za úspěch?

Psáry na  podzim přepisovaly dějiny místního 
fotbalu. Historicky první start v  krajském pře-
boru, finále Superpoháru, účast v hlavní soutěži 
MOL Cupu a dorostenci hrající krajský přebor – 
to vše bylo součástí nezapomenutelné fotbalo-
vé pohádky. Prožili jsme výjimečné období, kte-
ré musíme hodnotit velmi pozitivně. Myslím, že 
na tyto úspěchy budeme ještě dlouho s hrdostí 
vzpomínat.

Vedoucí Čáslav i  druhou Velim tým na  podzim 
dokázal porazit. V obou případech navíc bez in-
kasované branky a celkem se sedmi vstřelenými 
góly. Proč ale přišly výpadky s některými papí-
rově slabšími soupeři?

Samozřejmě nás mrzí zbytečné ztráty, zejména 
v úvodu soutěže. Musíme přiznat, že tým nebyl 
plně připraven na náročnou kombinaci mistrov-
ských zápasů s  MOL Cupem, což se na  někte-
rých výsledcích podepsalo. Možná se dá mluvit 
i  o určité nováčkovské dani, kdy jsme se tepr-
ve seznamovali s  tempem a  náročností soutě-
že. Přesto to pro nás byla cenná zkušenost, ze 
které se chceme poučit a v budoucnu podobné 
výpadky eliminovat.

Během dlouhé zimní přestávky jste měl jako 
sportovní manažer plné ruce práce. Do Psár 
se podařilo přitáhnout hned osm posil. A  také 
nového trenéra, který se stal parťákem dosa-
vadního kouče Danilo Antiće. Není to až příliš? 
Nebojíte se nesehranosti týmu?

určité riziko to samozřejmě přináší, ale mu-
seli jsme reagovat na  situaci v  týmu. Kováč, 
Keller a Půlpán byli, nebo jsou zranění, z týmu 
na hostování odešli Mikyska a Azilinon a účast 
Ondry Kalouse a  Proskočila je limitována pra-
covními povinnostmi. Proto jsme byli nuceni 
přivést odpovídající počet hráčů. Obrovskou po-
silou je však také nový člen realizačního týmu, 
Lukáš Soudek, který přináší cenné zkušenosti 
a profesionalitu.

Jak vlastně probíhal výběr nových tváří? Tady se 
asi nejedná o krátkodobou záležitost…

Skauting probíhá dlouhodobě. Někteří hráči jsou 
s námi v kontaktu již delší dobu a máme zma-
pované všechny fotbalisty z okolí, kteří působí 
ve vyšších soutěžích nebo hrají dorosteneckou 

ligu u19. S těmito hráči jsme v kontaktu a čeká-
me na  příležitost je přivést. Dalším důležitým 
faktorem jsou trenérské kontakty, a někdy hraje 
roli i náhoda (úsměv). Máme tři skupiny hráčů, 
na které se zaměřujeme. Ti, které chceme za kaž-
dou cenu, nadějní dorostenci a přírodní talenty 
z okolí. Příkladem je Jirka Novotný, u kterého je 
pro nás společnou výzvou dostat ho především 
herně a kondičně na požadovanou úroveň.

V  zimní přípravě mužstvo odehrálo několik 
přípravných zápasů. Byly tam tři výhry, remíza 
a dvě těsné prohry. Kde vidíte velkou sílu muž-
stva a kde naopak slabiny? Jako negativum se 
nabízí třeba poměrně velké množství inkasova-
ných branek – tým ani v jednom ze šesti zápasů 
nedokázal udržet čisté konto.

Přípravná utkání se samozřejmě hrají v  úplně 
jiném tempu – zkoušíme hráče, testujeme růz-
né varianty a  chyby jsou součástí procesu. My 
vždy hrajeme s určitou mírou rizika, což s sebou 
přináší i obdržené góly. Důležité však je, že góly 
především dáváme. Věřím, že naši brankáři brzy 
zavřou svou bránu a navážou na formu z konce 
podzimu, kdy jsme inkasovali jen minimálně.

Jaké jsou cíle klubu pro jarní část přeboru? 
Manko je poměrně velké, ale ne nedostižné. 
A  jak vás znám – chcete co nejvýš… A  nejen 
vy, o postupu de facto mluvily i všechny zimní 
posily.

Chceme vyhrát každý zápas a na konci uvidíme, 
kam nás to dovede (úsměv).

Zabrousíme ještě do nejstarší mládežnické 
kategorie, která také hraje nejvyšší soutěž ve 
Středočeském kraji. Starší dorostenci na  pod-
zim skončili druzí a předpokládám, že nejen vám 
svými výkony i výsledky udělali velkou radost. 
Jaký je tady cíl směrem do druhé půlky sezony?

Dorost nám přináší obrovskou radost a  má 
skvělou fanouškovskou základnu. Jak říkáme 
s Jakubem Kalbáčem – jsou to „naše děti“. Na té-
to kategorii je krásně vidět, že když děláte fotbal 
srdcem, tvrdě pracujete a máte kolem sebe kva-
litní vedení, můžete i na vesnici vychovat skvělý 
dorostenecký tým. Navíc máme ještě pět hráčů 
v  kategorii u19 v  ligových týmech, což je další 
důkaz naší kvalitní práce. Na  druhou stranu je 

to pro klub obrovsky finančně náročné, ale dou-
fám, že tuto situaci zvládneme a udržíme nasta-
vený směr.

Před začátkem letošní sezony jste do role tre-
nérů staršího dorostu „najal“ hned tři muže. 
Jednoho zkušeného (Jiří Kratochvíl) a dva prak-
ticky bez zkušeností (Jakub Splavec a  Kryštof 
Kratochvíl). Jak se vám líbí jejich dosavadní 
(spolu)práce? Zdá se, že risk byl zisk...

určitě zisk – jsem o tom stoprocentně přesvěd-
čený! Trenérský tým je fantastický a mám z to-
ho obrovskou radost. Nemohu je dostatečně 
vychválit za jejich práci a nasazení – na každém 
tréninku je vidět obrovská kvalita. Pro mě osob-
ně je radost přijít a  sledovat, jak tým pracuje. 
Doufám, že to nezakřiknu (úsměv). Přijďte se po-
dívat sami a uvidíte!

Aktuální dění a novinky okolo fotbalového klu-
bu SK Rapid Psáry napříč všemi kategoriemi na-
jdete na klubových sociálních sítích (Facebook 
a  Instagram) a  také na  webových stránkách: 
www.rapid-psary.cz.

SPORT
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MÁME ZA SEBOU JARNÍ 
FLORBALOVÝ TURNAJ
Vít Voltr

Do konce školního roku chystáme ještě dva  
turnaje – a v létě nás čekají kempy!

V  sobotu 8. března proběhl v  Dolních 
břežanech v  pořadí třetí florbalový turnaj 
Sport Academy! V  mladší a  starší katego-
rii se ve 23 družstvech představilo více než 
180 mladých florbalistů a florbalistek z naší 
akademie. Mladší kategorii ovládlo družstvo 
z Dolních břežan, které ve finále na nájezdy 
porazilo nováčka turnajů ze ZŠ  Mendelova. 
bronzovou medaili si odnesl spojený tým 
ZŠ prof. Švejcara a Úval.

Ve starší kategorii se opět dařilo nejlépe 
Dolním břežanům, stříbrnou příčku obsadi-
ly Psáry a  třetí místo získal Škvorec. Turnaj 
si ale užili jak vítězové, tak poražení. Všichni 
soutěžili s  maximálním nasazením, před-
vedli nové florbalové dovednosti získané 
během tréninků a  prožili den plný pohybu 
a zábavy!

CO NÁS ČEKÁ DÁL?
Do konce školního roku máme v plánu ještě 
dva florbalové turnaje. První z nich se koná 
10. května v Praze v hale TJ JM Chodov, závě-
rečný Academy Cup pak proběhne 21. června 
v Dolních Břežanech, kde se rozloučíme se 
školním rokem. Přihlašování na oba turnaje 

bude spuštěno na  webu academy-sport.cz 
vždy měsíc před jejich konáním.

LETNÍ PŘÍMĚSTSKÉ KEMPY 2025
Florbal Summer Camp

 � 7.–11. července – Říčany, Na Fialce
 � 14.–18. července – Dolní břežany
 � 28. července – 1. srpna – Říčany, Na Fialce

Florbalový příměstský kemp pro holky a klu-
ky od 6 do 15 let. Vítáme úplné nováčky 
i  zkušené florbalisty – i  ty, kteří nenavště-
vují naše kroužky. Každý turnus má unikátní 
téma a celotáborovou hru, aby si účastníci 
mohli užít více termínů s  novým zážitkem. 
Kromě florbalu se děti mohou těšit i na další 
sportovní aktivity a výlet do přírody.

Sportovní Summer Camp
 � 21.–25. července – Říčany, Na Fialce

univerzální sportovní kemp pro děti od 6 do 
15 let. Na  programu bude badminton, bas-
ketbal, fotbal a další aktivity venku i v hale. 
Součástí je odpoledne v bazénu a celodenní 
výlet do přírody.

Školky Summer Camp
 � 21.–25. července – Dolní břežany

Sportovní kemp pro nejmenší sportovce od 
4 do 7 let. Program je zaměřený na  rozvoj 
základních fyzických dovedností hravou for-
mou. Vrcholem bude dobrodružná výprava 
za ztraceným zvířátkem plná úkolů a soutěží.

Horolezecký Summer Camp
 � 4.–8. srpna a 18.–22. srpna – Modřany, 
Smíchoff, Český kras

MINIPŘÍPRAVKA 
V DOLNÍCH 
JIRČANECH 
ROSTE
Martin Adámek

Fotbalová budoucnost začíná ve školce

Fotbalový klub SK Čechoslovan Dolní Jirčany 
zažívá velký nárůst zájmu o minipřípravku – 
kategorii určenou nejmenším dětem ve věku 
4 až 6 let. už dávno nejde jen o pobíhání za 
míčem. Dnešní tréninky jsou zábavné, hravé 
a zaměřené na přirozený rozvoj pohybu a tý-
mového ducha.

„Vidíme, jak děti rostou každým tréninkem – 
nejen po fotbalové stránce, ale i lidsky. A to je 
pro nás největší odměna,“ shodují se trenéři 
Martin Adámek a  Jan beneš, kteří se práci 
s nejmenšími věnují s velkým nasazením.

denne
8-16 hod

ˇ

rocníky
2010-2018

ˇ

3900,-

den

týden

900,-

info@skcechoslovan.cz602 100 530

účast je nutné závazně potvrdit nejpozději do 1. 6. 2025 
přihláška na www.skcechoslovan.cz/prihlaska

kondice, obratnost, vytrvalost...
rozvoj vsestranných pohybových 
dovedností, hry a doplnkové sporty...
jídlo a pitný rezim zajisten...

ˇ
ˇ

ˇ ˇ ˇ

pod trenérským týmem: 
Vladimír Valouch a Romana Hájková
v areálu sk cechoslovan 
dolní jircany 

ˇ
ˇ

2025kemp
sportovní
letní

Srpen 25.-29.
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PORUCHY VODOVODU A KANALIZACE
Technické služby Dolnobřežansko s. r. o.
605 255 145, 731 410 418 – dispečink
734 485 495 – zákaznické centrum
725 334 384 – NONSTOP – poruchy a havárie

svoz komunálního odpadu – hlášení závad:
psary.cz/hlaseni-zavad-odpady

ZÁVADY NA VEŘEJNÉM OSVĚTLENÍ
e-mail: technickesluzby@tsdb.cz
731 410 419, 725 755 471 – prac. dny 8–15 hod.

PORUCHY V DODÁVCE EL. ENERGIE – ČEZ
800 850 860 – nepřetržitě

POHOTOVOSTNÍ A PORUCHOVÁ SLUŽBA PLYNU
1239 – Pražská plynárenská – nepřetržitě

OSTATNÍ PORUCHY poruchy@psary.cz
241 940 454 – tel. na OÚ Psáry (v prac. době)

TÍSEŇ, HROZÍCÍ NEBEZPEČÍ – HASIČI D. JIRČANY
731 104 110, 604 796 128

MĚSTSKÁ POLICIE JÍLOVÉ U PRAHY
602 870 513, mpolicie@jilove.cz

PEČOVATELSKÁ SLUŽBA LAGUNA PSÁRY
731 449 702 – eva Přerostová

OBECNÍ ÚŘAD
241 940 454 (v pracovní době)

pondělí 8–12, 13–17 hod.
úterý, čtvrtek 8–12, 13–16 hod.
středa 8–12, 13–18 hod.
pátek 8–12 hod.

V případě hrozících škod na majetku volejte 
mimo pracovní dobu, o víkendech a svátcích:
602 714 101 – Vlasta Málková, starostka
602 754 837 – Mgr. Milan Vácha, místostarosta

Více informací najdete na webových 
stránkách obce: psary.cz/dulezite-odkazy

KNIHOVNA 227 023 225

SBĚRNÝ DVŮR
středa 15–18 hod., sobota 9–15 hod.

INFORMACE PRO CHATAŘE
Chatařům a chalupářům se zpravodaj do 
schránek neroznáší, mohou si jej vyzved-
nout na obecním úřadě, v trafice nebo ve 
sběrném dvoře.

DŮLEŽITÉ INFORMACE A TELEFONNÍ ČÍSLA
PSÁRSKÝ ZPRAVODAJ
Periodický tisk územního samosprávné-
ho celku obec Psáry, Pražská 137, Psáry, 
IČ 00241580. Vychází 6× ročně. Redakce si 
vyhrazuje právo zaslané příspěvky redakčně 
upravovat a krátit.
Kontakty: 
psarskyzpravodaj@psary.cz 
psary.cz/psarsky-zpravodaj
Redakční rada: 
Ing. Jitka Svobodová, Jiří Římovský, 
Ing. Helena Leštinová, Ph. D., Zuzana 
Olmerová, Renata Dlouhá 
Za obec Psáry: Vlasta Málková
Vedoucí redaktorka a příjem inzerce: 
Ing. Lucie Libovická, tel. 603 477 211, 
e-mail: inzerce@psary.cz
Grafická úprava: Ing. Vít Libovický
Tisk: Tiskárna irbis
Distribuce: ZDARMA do všech poštov-
ních schránek občanů a firem v Psárech 
a D. Jirčanech.
Náklad: 1800 výtisků
Registrace: MK ČR e 15258
Vydání: duben 2025, vyšlo 26. 4. 2025

formát šířka 
[mm]

výška 
[mm]

cena 
[Kč]

celá strana na spad 176+5 250+5 4 200,-
celá strana 148 223 4 200,-
1/2 strany 148 110 2 300,-
1/4 strany 70 110 1 200,-
1/4 strany naležato 148 52 1 200,-
1/4 strany pro osob-
ní oznámení našich 
občanů

148 52 500,-

1/8 strany 70 52 450,-
2. obálková strana 5 000,-
4. obálková strana 6 000,-

CENY INZERCE

SLEVY: 2 opakování – 5 %, 3–5 opakování – 
10 %, 6 opakování – 15 %.
Ceny černobílé i barevné inzerce jsou jed-
notné a konečné, nejsme plátci DPH.

FOTBALOVÉ TABULKY
Údaje jsou převzaty z webových stránek 
ČMFS k 19. 4. 2025.

A1A — KRAJSKÝ PŘEBOR
Rk. Tým Záp. + 0 – Skóre Body

1. FK ČÁSLAV 21 17 3 1 64:21 54
2. FC VELIM 21 13 5 3 38:22 44
3. SK Rapid Psáry 22 12 6 4 56:34 42
4. AFK Tuchlovice 22 11 2 9 43:33 35
5. TJ Sokol Nespeky 22 10 4 8 47:41 34
6. SK Poříčany 22 10 3 9 38:37 33

7. SK Rakovník 22 9 5 8 37:35 32
8. TJ Sokol Tuchoměřice 22 9 4 9 38:34 31
9. SK Doksy 22 9 4 9 32:36 31

10. SK Chlumec 21 8 5 8 33:38 29
11. SK Posázavan Poříčí n/S. 22 9 2 11 43:49 29
12. TJ Sokol Libiš 22 9 1 12 37:40 28
13. Povltavská FA 21 8 3 10 40:46 27
14. TJ TATRAN SEDLČANY 21 6 1 14 37:56 19
15. MFK Dobříš 22 4 4 14 34:59 16
16. SK Tochovice 21 2 2 17 21:57 8

Poslední zápas: 
 SK Rapid Psáry — TJ Sokol Nespeky 2 : 0

A2A – III. TŘÍDA – OKRESNÍ PŘEBOR
Rk. Tým Záp. + 0 – Skóre Body

1. TJ Sokol Čisovice A 18 15 2 1 87:32 47
2. SK Vrané nad 

Vltavou
17 11 3 3 41:22 36

3. FK Mníšek pod Brdy 18 8 4 6 51:49 28
4. Sokol Zvole 17 8 3 6 35:33 27
5. SK Olympie Dolní 

Břežany B
17 8 2 7 43:42 26

6. TJ. SLAVOJ DAVLE 18 8 2 8 31:54 26
7. SK Slavia Jesenice B 18 7 3 8 62:57 24
8. TJ Jíloviště B 18 6 5 7 62:50 23
9. Spartak Průhonice B 17 7 2 8 43:54 23

10. SK Rapid Psáry B 17 7 0 10 46:50 21
11. SK Libeň 17 6 2 9 47:54 20
12. TJ Štěchovice 17 5 2 10 36:43 17
13. SK Čechoslovan 

Dolní Jirčany
17 4 4 9 40:58 16

14. TJ Okrouhlo 18 4 2 12 37:63 14

Poslední zápasy: 
 SK Čechoslovan D. J. — FK Mníšek p/B 3 : 3
 Sokol Zvole — SK Rapid Psáry B 1 : 3

Pět dní lezení pro děti od 6 do 15 let. Úvodní 
den seznámení, pak lezecká stěna Smíchoff, 
dvoudenní výlet s  lezením na  skalách 
v Českém krasu (s přespáním v teepee), zá-
věrem soutěže a hry.

Florbal Kemp Škvorec
 � 18.–22. srpna a 25.–29. srpna – Škvorec

Ve spolupráci s  Florbalem Škvorec přináší-
me kemp pro děti od 7 do 15 let, od začáteč-
níků po pokročilé. Kromě florbalu a dalších 
sportů je součástí i  možnost společného 
přespání, táborák a noční bojovka!

Slevy a další informace
 � Sourozenecká sleva 500 Kč pro druhého 
a každého dalšího sourozence.

 � Možnost platby na dvě splátky (každá 
50 %) do konce dubna.

 � Informace o trenérech zveřejníme po-
stupně během jara.

 � Přihlášky a detailní informace najdete 
na academy-sport.cz/camp



MĚJTE ČISTOU VODU

S DOPRAVOU ZDARMA

PO CELÉ ČR

„Problémy s tvrdou vodou za mě spolehlivě vyřešil Watex.“
Pavel Zedníček
„Problémy s tvrdou vodou„Problémy s tvrdou vodou
Pavel Zedníček

Při poptávce montáže produktů
s cenou nad 18 000 Kč zadejte 

do poznámky kód DZT25

Úpravny a rozbory
vody pro domácnost 
a průmysl

+420 608 233 391 obchod@watex.cz www.watex.cz

MĚJTE ČISTOU VODU

S DOPRAVOU ZDARMA

PO CELÉ ČR

MONTÁŽNÍ FIRMA Z REGIONU

KOMPLETNÍ SLUŽBY PRO VÁŠ DŮM

REKUPERACE
ELEKTROMONTÁŽE
PODLAHOVÉ VYTÁPĚNÍ
ZABEZPEČOVACÍ SYSTÉMY

REALIZACE FOTOVOLTAICKÝCH  
ELEKTRÁREN NA KLÍČ

+420 776 662 049 | www.elektrokomplet.cz
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